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مهمت آکف آلتان، دبیرکل انجمن صنعتگران و بازرگانان مستقل ترکیه "موسیاد" 

در نامــه ای از رئیس اتــاق بازرگانی قزوین بابت اعزام هیــات تجاری اتاق قزوین 

تقدیر کرد.

دراین نامه آمده است:

جناب آقای مهدی عبدیان

رئیس اتاق بازرگانی،صنایع،معادن وکشاورزی قزوین

بدینوســیله مراتب تشــکر و قدردانی خود را از تلاش های بی دریغ و موثر شــا 

در جهت افزایش مشــارکت و حضور تجار و بازرگانان ایرانی در نمایشگاه موسیاد 

2024 اعلام می نماییم. نقش برجســته و ســازنده سازمان شا در سازماندهی و 

اعزام هیات تجاری باعث ارتقا تجارت و اقتصاد بین ایران و ترکیه می شــود. این 

موارد باعث بهبود ظرفیت اقتصادی بین دو کشور می شود. ما امیدواریم با ادامه 

همکاری ها روابط تجاری و اقتصادی بین المللی بیشتر گردد. ما آرزوی سلامتی و 

پیشرفت شا را در تمام مراحل زندگی و فعالیت های حرفه ای داریم.

تقدیر دبیرکل انجمن صنعتگران و بازرگانان  مستقل ترکیه "موسیاد"   
از رئیس اتاق بازرگانی قزوین بابت اعزام هیات تجاری اتاق قزوین
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یکــی از پدیده های نادر امســال در حوزه انــرژی که همزمان با آغاز به کار دولت چهاردهم خود را نشــان داد؛ 

مصوبه کارشناسی نشده وزیر نیرو مبنی بر پرداخت مازاد هزینه های برق واحدهای تولیدی و صنعتی حدفاصل 

اردیبهشت الی مهرماه سال جاری بود که با اعتراضات فراوان فعالان اقتصادی و ازطریق مراجع ذیصلاح قانونی 

درســطح کشــور ابطال شد. واقعیت این اســت که به دلیل بعضی از تصمیم سازی های نادرست و ناهاهنگ 

بــا واقعیــت های روز جامعه، بحران عظیم انرژی در ماه های اخیر گریبان واحدهای تولیدی و صنعتی را گرفته 

است و از همین روی رفع این بحران و ارایه راهکارهای پیشنهادی در این زمینه می تواند نتایج موثر ذیل را در 

برداشته باشد:

نخست آن که با استفاده از انرژی های پاک و تجدیدپذیر امکان تولید و تبادل برق به عنوان یک انرژی حیاتی 

در روند تولید برای تمامی فصول و تمام زمان ها وجود خواهد داشت.

ســپس با توجه به اهمیت فراوان رفع ناترازی ها در تمامی ســطوح مصرفی جامعه اعم از صنعتی، کشــاورزی، 

گردشــگری و حتی  خانگی این اطمینان خاطر به مشــترکان و ساکنان چهارمین اســتان صنعتی کشور داده 

می شود که قطع ناگهانی برق خللی در روند تولید ایجاد نخواهد کرد.

ســوم امکان حفظ پایدار محیط زیســت به عنوان یک ارمغان شایسته برای نسل بعد به شدت افزایش می یابد. 

از همین روی اتاق بازرگانی قزوین به عنوان پارلمان بخش خصوصی اســتان طی نامه نگاری با ریاست محترم 

جمهور و مدیران ارشــد اجرایی کشــور اعلام کرده اســت درصورت صدور مصوبه و مجوزهای لازم و تعیین ساز و 

کارهای مشخص اداری، بخش خصوصی علاقه مند در استان قزوین از ظرفیت ها و توانمندی های لازم جهت 

احداث نیروگاه های تجدیدپذیر و تولید  400مگاوات انرژی تا سال آینده برخوردار است. در واقع اتاق بازرگانی 

قزویــن یک پیشــنهاد مهم و اساســی برای رفع ناترازی انرژی برق در اســتان قزویــن دارد. ما ضمن حایت از 

راه اندازی واقعی شهرک انرژی خورشیدی استان واقع در شهر شال پیشنهاد می کنیم با اخذ یک مصوبه مهم 

دولتی از ریاســت محترم جمهور و یا دکتر عارف معاون اول، اختیار احداث نیروگاه های خورشیدی برای تولید 

400مگاوات به بخش خصوصی استان تفویض گردد و در این راستا تضمین می کنیم ظرف مدت یک سال از 

طریق سرمایه گذاران بخش خصوصی بتوانیم این میزان از ناترازی انرژی در استان را برطرف سازیم.

از آن جــا که ضروری اســت که هــر واحد صنعتی و تولیــدی جدید ملزم به تامین بخشــی از برق مصرفی خود 

از طریق انرژی های خورشــیدی باشــد تا مســاله ناترازی بــرق، بیش از این بر صنایع مولــد و در حال فعالیت 

کنونی، فشار مضاعف وارد نسازد؛ در نتیجه انرژی های مورد استفاده صنایع جدید استان می بایست به ترتیب 

انرژی خورشیدی، بادی و سپس CHB باشد تا علاوه بر کاهش مضرات ناترازی برق، بهره مندی از انرژی های 

تجدیدپذیر، پاک و دوست دار محیط زیست صورت گیرد.

ســفر هفته اخیر هیات تجاری اعزامی از اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی قزوین به سرپرســتی آقای 

مهندس پازوکی عضو هیات رئیســه اتاق و همراهی رئیس کمیســیون تجارت و گمرک اتاق و مدیرعامل شرکت 

شــهرک صنعتی کاســپین به منطقه سین کیانگ کشــور پهناور چین، علاوه بر شرکت در آیین افتتاح مجموعه 

تولیدی جینگ دونگ که معادل آمازون در کشور چین بوده و یک شرکت عظیم تجارت آنلاین محسوب می شود 

بــا بازدیدهای مکــرر از کارخانجات تولید تجهیزات و پنل های خورشــیدی و مزرعه ای ایجــاد انرژی از طریق 

حرارت همراه شــد همراه بود تا باب مذاکره و مبادله جهت خرید و نصب تجهیزات لازم به منظور اجرایی شــدن 

پیشــنهاد400مگاوات انرژی خورشــیدی فراهم گردد. طبیعی اســت که بخش خصوصی فعال و پویای استان 

قزوین در کنار دولت خدمتگذار و با اتکا به اقتصاد درون زا و مولد این اســتان، اســتفاده از شیوه های ابتکاری 

جهت رفع مشــکل ناترازی انرژی را وظیفه خود می داند و در صورت ظهور و بروز ســاز وکارهای منطقی اداری 

وحایت مدیران ارشد اجرایی کشور از پیشنهاد موثر و کاربردی اتاق بازرگانی و همکاری تمامی دستگاه های 

ذیربط به ویژه شــهرک ها و نواحی صنعتی به عنوان پایگاه های ایجاد و اســتقرار بســیاری از واحدهای معتبر 

تولیدی و صنعتی، تولید 400 مگاوات برق پایدار از طریق انرژی خورشیدی آن هم در استانی که بیش از270 

روز از تابش مستقیم آفتاب بهره مند است، یک راهکار ویژه و تاریخی بوده که بار دیگر نقش آفرینی راهگشای 

بخش خصوصی در تنگناها و مشکلات ناشی از نارسایی را آشکار خواهد کرد .

رفع ناترازی های عظیم انرژی
با اجرایی شدن پیشنهاد تولید ۴۰۰مگاوات 

انرژی خورشیدی توسط بخش خصوصی

 مهدی عبدیان        
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی قزوین

سخن رئیس اتاق بازرگانی قزوین  

سخن رئیس اتاق 
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رویداد

در نشست شورای روسای اتاق های بازرگانی سراسر کشور؛

تفاهم نامه همکاری اتاق ایران و سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی در اجرای پروژه 

SPX امضا شد

 )SPX( تفاهم نامه همکاری در برنامه توسعه نظام مبادلات پیانکاری فرعی ایران

بین اتاق ایران و ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتــی ایران به امضا 

رسید.

 نشســت شورای روســای اتاق های سراسر کشور با هیات رئیســه اتاق ایران روز 

یکشــنبه/ ســی ام دی ماه/ با حضور رضا انصاری، رئیس سازمان صنایع کوچک 

و شــهرک های صنعتــی، صمد حســن زاده رئیــس اتاق ایــران و اعضای هیات 

رئیســه، مهدی عبدیان رئیس اتاق قزوین و دیگر روسای اتاق های سراسر کشور 

و بــا موضوع امضای تفاهم نامه همکاری اتاق ایران و ســازمان صنایع کوچک و 

شــهرک های صنعتی در برنامه توســعه نظــام مبادلات پیانــکاری فرعی ایران 

)SPX( برگزار شد.

ایــن تفاهم نامه به امضای صمد حســن زاده، رئیس اتاق ایــران و علی انصاری، 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران رسید.

صمد حســن زاده، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در این 

نشســت با اشاره به نقش شــهرک های صنعتی در رشد تولید و توسعه اقتصادی 

کشــور، گفــت: توجه به بنگاه های کوچک و متوســط، نقش اساســی در خروج 

اقتصاد از رکود دارد.

وی تأکیــد کــرد: توانمندســازی بنگاه های کوچک و متوســط، شبکه ســازی و 

ســاختارمند کــردن ارتباط بیــن آن ها به منظــور ایجاد رقابت پذیری مناســب، 

از اهــداف اصلی امضای تفاهم نامــه همکاری در برنامه توســعه نظام مبادلات 

پیانکاری فرعی ایران است.

او در ادامــه به برخی چالش هایی که در شــهرک های صنعتی جاری هســتند، 

اشاره و تصریح کرد: برخی سرمایه گذاران در شهرک های صنعتی ورود می کنند 

و بــه دلیل شرایط اقتصادی ســخت، موفق به شروع فعالیت نمی شــوند و زمان 

طولانــی معطل می مانند تا بتوانند زیرســاخت های تولیــد را مهیا کنند. در این 

حین به دلیل طولانی شــدن فرآیندها و طبق قانونی که نباید زمین های شهرک 

بدون استفاده باقی بمانند، شاهد واگذاری زمین به فرد دیگری هستیم. به نظر 

می رسد در این وضعیت نباید چنین قانونی را اعال کرد. بهای واگذاری زمین ها 

هم بسیار بالاست.

رئیس اتاق ایران با بیان این مطلب که سند شهرک های صنعتی به عنوان وثیقه 

و ضانت مورد تأیید نیست، گفت: لطفاً شرایطی ر ا فراهم کنید تا این اسناد به 

عنوان وثیقه بانکی مورد استفاده قرار گیرند.

حســن زاده همچنین به اســتاندارد نبودن فضا و زیرســاخت های شــهرک های 

صنعتی اشاره کرد و افزود: سطح خدمات دهی شهرک ها در ایران مناسب نبوده و 

تأسیسات و زیرساخت ها در شهرک های صنعتی طبق استانداردهای بین المللی 

نیست. بنابراین انتظار داریم حل این موضوعات در دستور کار سازمان شهرک ها 

قرار بگیرد.

وی در ادامــه تأکیــد کــرد: اعضــای اتاق ایران بــرای حل مشــکلات مربوط به 

شــهرک های صنعتی، مطالبه گر هســتند تا بودجه کافی به شهرک ها تخصیص 

پیدا کند. بنابراین در کنار ســازمان شــهرک های صنعتی آن چه برای کمک به 

سرمایه گذاری نیاز است را از دولت مطالبه می کنیم.

شهرک های صنعتی باید خصوصی شوند  
رضا انصاری، مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران، 

تأکیــد کرد: بــرای قرار گرفــن در زنجیــره ارزش جهانی و ورود بــه رقابت های 

بین المللی، چاره ای نداریم جز این که تکنولوژی را در رأس فعالیت های بنگاهی 

قرار دهیم. امروز همه بنگاه های اول دنیا تکنولوژی محور هستند، یعنی الگو های 

توسعه صنعتی تغییر کرده و اقتصاد دانش بنیان ملاک عمل قرار گرفته است.

وی خاطرنشــان کــرد: در دنیای امــروز فناوری ها جایگاه مهم و جــدی دارند و 

واحدهایــی که بر پای تکنولــوژی فعالیت می کنند در زنجیــره ارزش جهانی به 

راحتی وارد شده و رقابت می کنند.

مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی ادامــه داد: برای حضور در زنجیره ارزش 

جهانی باید به تکنولوژی، فاینانس و بازار توجه جدی کنیم. این ســه، الزام های 

فعالیت های جهانی است. تمرکز بیش از حد روی سیاست گذاری ها بدون توجه 

به استراتژی، بی نتیجه خواهد بود پس باید راهبرد داشته باشیم.

وی درباره مشکلات شهرک های صنعتی نیز گفت: بیش از ۹0 درصد شهرک های 

فعال در سراسر کشــور، دولتی هســتند. بــا این وجود شــهرک های غیردولتی 

بهره ورتر هستند، پس باید به ســمت خصوصی شدن شهرک ها برویم. استان ها 

می توانند در این مســیر فعال شــوند چون رویکرد سازمان همین است. البته در 

این رابطه موانع ذهنی و رویکردی وجود دارد که باید اصلاح شوند.

انصاری حرکت به ســمت خصوصی شدن شــهرک ها را ضروری دانست و افزود: 

برای رسیدن به الگویی مناسب برای مدیریت شهرک ها باید به سمتی برویم که 

مدلی از شــهرداری ها باشد. این تغییر، نیازمند اصلاح قانون دارد. با گفت وگو و 

تعامــل این اصلاحات انجام خواهد شــد. اتاق ها هم باید کمک کرده و همراه با 

سازمان جلو بروند.

مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی ادامه داد: زیرســاخت های شهرک های 

صنعتــی با قیمت های امروز 4۸0 هزار میلیــارد تومان ارزش دارد که از این بین 

۳4 هزار میلیارد تومان از این زیرساخت ها فرسوده هستند و در تلاش هستیم با 

کمک قانون بودجه این مسئله را حل کنیم.

انصاری درباره بهای زمین در شــهرک های صنعتی نیز گفت: موضوع را بررسی 

خواهیم کرد و نباید از اهداف اصلی، دور شویم. آن چه برای ما اهمیت دارد این 

اســت که تکنولــوژی را دغدغه اصلی در نظر بگیریم. چــون برای ایجاد صنعت 

رقابت پذیر، تکنولوژی حرف اول را می زند.
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آموزش

عبدیان، رئیس اتاق بازرگانی قزوین: 

عراق از مهم ترین بازارهای صادراتی و هدف 
برای فعالان اقتصادی اســتان قزوین و ایران 

است
صبح چهارشــنبه/ 2۶ دی ماه140۳/ دومین هایش توســعه صادرات به بازار عراق 

طی یک هفته، به ریاســت مهدی عبدیان  بــا ارائه درس گفتارهای تخصصی رئیس 

اتاق بازرگانی قزوین و با حضور گســترده فعالان اقتصادی اســتان، علاقه مندان به 

حوزه تجارت با عراق و کارشناسان واحد بین الملل در سالن وکیل التجار برگزار شد.

در این نشست، عبدیان رئيس اتاق بازرگاني قزوین به ارایه گزارش مفصلی از روابط 

تجــاری ایــران و عراق پرداخت و ضمن اشــاره به نقش کلیدی عــراق به  عنوان یکی 

از کشــورهای همســایه ایران خاطرنشــان کرد: عراق به دلیل موقعیت جغرافیایی و 

ارتباطات اقتصادی، یکی از بازارهای هدف مهم برای ایران محسوب می شود. 

بــا توجه به ایــن اهمیت، مــا در مردادماه امســال اولین نمایشــگاه توانمندی های 

صادراتــی در اربیــل را برگــزار کردیم و هم زمــان یک دفتر نمایندگی در این شــهر 

راه اندازی شد. این دفتر با هدف تسهیل و توسعه گردش تجارت، فعالیت خود را آغاز 

کرده است و کارشناسی در اربیل عراق و در اتاق قزوین به صورت ثابت پیگیر مسایل 

دفتر اربیل هستند.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان تصریح کرد: تجارت با عراق بهترین و موثرترین 

مبادلات اقتصادی برای فعالین اقتصادی استان محسوب می شود. تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان ما باید با پذیرفن برخی ریســک ها در تجارت قدم های اول را جهت 

صادرات محصولات خــود بردارند. اگر چه قزوین در جایگاه پانزدهم  تجارت با عراق 

قرار دارد ولی چون برخی کالاها از گمرکات دیگر صادر می شــوند این رتبه چندان 

دقیق نیست و رتبه واقعی استان در صادرات به عراق جایگاه هفتم یا هشتم در کشور 

است که جا دارد این جایگاه را ارتقا ببخشیم. 

 رئیس پارلمان بخش خصوصی استان با اشاره به ظرفیت های اتاق بازرگانی قزوین 

در بخش بین الملل و اتحادیه صادرکنندگان استان در جهت رونق صادرات خطاب 

به فعالین اقتصادی گفت:موانع و مشکلات و درخواست های خود را به صورت کتبی 

به اتاق بازرگانی قزوین ارایه دهید تا در جهت رفع این مشــکلات گام های اساســی 

برداشته شود.

عبدیان تأکید کرد: برای موفقیت در صادرات باید صبور بود و صداقت را سرلوحه کار 

قرار داد. نباید در مدت زمان کوتاه انتظار سود هنگفت داشت. 

وی افزود: برای مصرف کنندگان عراقی، خرید کالا از ایران  مقرون  به  صرفه اســت و 

فعالان اقتصادی کشــور عراق تمایل شــدیدی به ارتباطات تجاری با ما دارند. برای 

موفقیت در صادرات، تسلط فعالان اقتصادی بر بازار داخلی ایران الزامی است. 

در ادامه سخنان رئیس اتاق قزوین به تشریح تجارب ارزشمند در حوزه تجارت با تجار 

عراقی پرداخته  شــد که بســیاری از نکات آن درخصوص چگونگی صادرات به عراق 

برای حاضرین کاربردی بود.

در پایان این جلســه، عبدیان ضمن پاسخ به ســووالات تخصصی  فعالان اقتصادی 

در حوزه های مختلف توضیحاتی در زمینه  راهکارهای بهبود تجارت خارجی استان 

قزوین و گسترش صادرات به عراق ارایه  کرد.

همچنین در این بخش از این ســمینار آموزشــی تخصصی، مقرر شــد کارگروه های 

مختلفــی با توجه بــه زمینه های فعالیت فعالان اقتصادی حاضر در جلســه در اتاق 

بازرگانی قزوین جهت انجام کار گروهی و نتیجه بخش بودن فعالیت های انجام شده 

در صادرات به عراق تشکیل شود.

 به کوشــش  اتــاق بازرگانــی ،صنایع، معادن و کشــاورزی قزویــن و اتحادیه 

صادرکنندگان استان و مرکز مبادله ارزی و طلای ایران برگزار شد

وبینارآموزشی تخصصی آشنایی باسامانه بازار ارز تجاری

 زمان برگزاری:  روز یکشنبه ۳0دی ماه  140۳                               

مدرس:

درانتهــای ایــن وبینار که به دلیل جلســه ناگهانی پیش آمــده برای دکترعلی 

شــهیدی،معاون ارزی مرکزمبادلــه ارزوطلای ایران توســط آقای محمدهادی 

عابدی  مدیر عملیات ارزی این مرکز برگزارشد، پرسش و پاسخ علاقه مندان با 

مدرس این جلسه آنلاین صورت گرفت.

این دوره برای اعضای  اتاق و تشکلهای وابسته رایگان بود.

برگزاری وبینارآموزشی تخصصی 
آشنایی باسامانه بازارارزتجاری
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تماشا

استاندار قزوین در شبکه بین المللی خبر:

 رویکرد مشترک استانداری و اتاق 
بازرگانی قزوین باعث افزایش صادرات 

در مراودات بین المللی می شود
قزوین بهشت گمشده ایران در حوزه گردشگری است  

محمد نوذری استاندار قزوین دوشنبه شب/ 1بهمن ماه140۳/ در برنامه زنده »استاندار«  

که از شبکه تلویزیونی خبر پخش شد گفت: برای افزایش صادرات درصدد هستیم که 

از طریق اتــاق بازرگانی قزوین بتوانیم با اتاق های بازرگانی کشــورهای دیگر مراودات 

بین المللی ایجاد کنیم.

قزوین به اندازه نیروگاه شهید رجایی باید در انرژی خورشیدی تولید برق داشته باشد.

استاندار قزوین به تولید 1۸0 مگاوات انرژی خورشیدی و توربین های بادی در استان 

قزوین اشاره کرد و گفت: به تازگی کلنگ شهرک بزرگ ترین انرژی خورشیدی کشور در 

استان به مساحت 2 هزار هکتار به زمین خورده است.

نوذری با بیان این که برای راه اندازی و بهره برداری آن به مشارکت هلدینگ ها و بخش 

خصوصــی نیاز داریم، بیان کــرد: هم اکنون با چند بانک خصوصی و هلدینگ قرارداد 

بسته ایم تا با استان همکاری کنند، بانک پاسارگاد قرار شده که در این زمینه فعالیت 

خوبی داشته باشد، چرا که قزوین در حوزه نصب و راه اندازی پنل های خورشیدی بسیار 

مستعد است.

این مقام ارشد استان قزوین توضیح داد: در بحث توانمندسازی مددجویان کمیته امداد 

قرار شده که برای سه هزار مددجو تحت پوشش، پنل های خورشیدی نصب شود تا این 

افراد بتوانند ماهانه حداقل تا ۵0 میلیون ریال درآمد ثابت داشته باشند.

استاندار قزوین تاکید کرد: به اندازه 2 هزار مگاوات برق نیروگاه شهید رجایی باید استان 

قزوین در انرژی خورشــیدی تولید برق داشته باشــد، یکی از اختیاراتی که قرار شد به 

استانداران داده شود نیز همین موضوع است تا بتوانیم موضوع را مدیریت کنیم، البته 

ما برای انرژی خورشیدی عزم خودمان را جذب کرده و به عنوان یک مطالبه کشوری به 

دنبال تحقق تولید یک عدد خیلی خود در حوزه انرژی خورشیدی هستیم.

نوذری با بیان اینکه ما در بحث ناترازی ها مشکل داریم، ادامه داد: باید بتوانیم در سایر 

مناطق استان از محل منابع طبیعی زمین واگذار کنیم تا سرمایه گذاران با خیال راحت 

به دنبال سرمایه گذاری باشند و بتوانیم شهرک های انرژی را توسعه دهیم.

وی ادامه داد: قزوین یک استان صنعتی بوده و چهارمین استان صنعتی کشور به شار 

می رود، هم اکنون 1۶0 هزار نفر در صنایع اســتان مشــغول به کار هستند و به نوعی 

استان با ظرفیت و فرصتهای خود در واقع بهشت سرمایه گذاران است.

استاندار قزوین به وجود 1۹ ناحیه و شهرک صنعتی در استان قزوین اشاره کرد و گفت: 

در تولید دارو، شــوینده ها و محصولات کشــاورزی و لبنی ظرفیت بسیار خوبی داریم و 

اقدامات خوبی انجام نیز صورت گرفته تا جایی که از ســال گذشته تاکنون 1۳0 واحد 

صنعتی در استان قزوین فعال و احیا شده اند.

نوذری با بیان اینکه چهارشــنبه های هر هفته را به نــام صنعت نامگذاری کرده ایم و با 

مدیران دستگاه های اجرایی به سراغ صنایع می رویم، تشریح کرد: طی این سفرها و در 

یکی از صنایع نیز نشست رفع موانع تولید را برگزار می کنیم تا مشکلات ملی و داخلی 

استان را در همین نشست ها بررسی کنیم، برای توسعه پایدار باید صنایع خودمان را به 

روزرسانی کنیم، متاسفانه صنایع ما به روز نیستند و خیلی از دستگاه ها قدیمی بوده و 

همین مسئله مصرف انرژی را در استان بالا برده است.

ایــن مســوول ادامــه داد: ماموریت من به شرکت شــهرک های صنعتی ایــن بوده که 

تولیدکنندگان را به نشست ها دعوت کرده و مشکلات آن ها را رفع کنیم، باید بهره وری 

صنعت را افزایش دهیم، چون شهرک های صنعتی ما امکان توسعه ندارند و آلودگی هوا 

که ناشــی از همین مساله است، باید از توسعه به سمت افزایش راندمان و تولید تغییر 

جهت دهیم.

نوذری اضافه کرد: برخی از مشکلات کارگری در استان کاهش یافته و برخی نیز با حل 

و فصل دستگاه های مرتبط برطرف شده است.

استاندار قزوین خاطرنشان کرد: قزوین در حوزه بندر خشک، یک استان هارتلند )قلب 

زمین( اســت و ظرفیت بسیار بزرگی برای این موضوع وجود دارد، در حوزه جاده ای نیز 

در حال گسترش راه ها هستیم و پروژه جاده قزوین - الموت - تنکابن درحال تکمیل و 

راه اندازی است.

نوذری یادآور شد: احداث قطار قزوین به قم یکی از طرح های مهم دیگر ما خواهد بود 

که باید بتوانیم با افزایش مسیرهای ریلی، زمینه صادرات کالاهای صنعتی به کشورهای 

جنوب ایران را افزایش دهیم.

وی گفت: یکی از اولویت های اساســی ما در اســتان بحث تامین آب شرب است، ۹0 

درصد آب شرب اســتان از چاه ها تامین می شــود، طی سال های گذشته که با کمبود 

بارندگی ها روبرو بودیم اکنون نیز با کمبود آب شرب روبرو شده ایم که باید در اسرع وقت 

برای این موضوع چاره اندیشی کرد.

وی اضافــه کرد: ۶۵ میلیون متر مکعب آب ســد طالقان بایــد تحت عنوان آب شرب به 

مردم شهر قزوین انتقال یابد، متاسفانه پیشبرد طرح یاد شده تاکنون خیلی ضعیف پیش 

رفته و تا الان 10 نشست استانی و ملی در این زمینه داشته ایم، برای تکمیل این طرح 

12 همت اعتبار نیاز است و با اعتبارات دولتی نمی توان آن را به اتمام رساند، بلکه در 

نظر داریم با کمک بخش خصوصی و هلدینگ ها بتوانیم آن را تکمیل و به بهره برداری 

برسانیم.

نوذری ادامه داد: در برنامه کوتاه مدت نیز بایستی با افزایش حفر چاه ها، مشکلات آب 

شرب اســتان را برطرف کنیم، اما در برنامه بلندمدت باید به ســمت انتقال آب طالقان 

برویم، البته یکی از جذابیت های سرمایه گذاری برای مشــارکت بخش خصوصی این 

است که پنج میلیون متر مکعب به آنها واگذار شود یا با مولدسازی و تهاتر بتوانیم شرایط 

سرمایه گذاری را در این پروژه تسهیل کنیم.

نماینده دولت در اســتان قزوین بیان کرد: در حوزه تامین آب کشاورزی نیز بایستی آب 

مورد نیازمان را از رودخانه های الموت رود تامین کنیم، این موضوع یک ابرطرح است که 

اگر موفق به انتقال آن بشویم و اعتبارات کلان آن را تامین کنیم، دشت قزوین را نیز در 

واقع احیا خواهیم کرد، به هرحال دشت قزوین از دشت های مهم با ظرفیت بسیار بالا 

است و چهار درصد محصولات کشاورزی کشور را تامین می کند.

نوذری، درخصوص چالش موضوع ناترازی انرژی، مسایل زیست محیطی و آلودگی هوا 

عنوان کرد: امسال 12روز به دلیل ناترازی انرژی تعطیلی داشتیم، حتی بارندگی ها نیز 

نسبت به سنوات گذشته کم بود و مشکلات ما را افزایش داد.

استاندار قزوین در ادامه تاکید کرد: واقعیت این است که با توجه به مشکل آب در استان 

قزوین به دنبال افزایش و توســعه کشــاورزی نیستیم، بلکه بایســتی به دنبال افزایش 

بهره وری باشیم.

اســتاندار قزوین با تاکید بر آمایش سرزمینی و حرکت به سمت کشت نوین محصولات 

کشاورزی، اظهار کرد: واقعیت این است که شیوه سنتی کشاورزی امروزه به هیچ عنوان 

جوابگو نیست، قزوین جزو چهار استان نخست کشور بوده و ۸0 هزار بهره بردار دارد، در 

همین شرایط فعلی سالانه ۹40 هزار تن شیر و ۳۹ هزار تن گوشت قرمز تولید میشود 

و با وجود صنایع مرغ اجدادی و تخم گذار در تمام موارد رتبه نخســت تا پنجم کشور را 

داریــم، بنابراین نباید با بی توجهی به ظرفیت های خود کاری کنیم که تولیدکنندگان 

متضرر شوند.
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رویدادها

عبدیان درنشست کمیسیون ساختمان اتاق بازرگانی قزوین:

تقویت صدور خدمات فنی و مهندسی و صنعت 
ساختمان به رونق تولید و صنعت در استان کمک 

می کند

اعلام آمادگی اتاق بازرگانی قزوین برای برگزاری دوره های   
آموزشی ویژه فعالان صنعت ساختمان

جلسه کمیســیون ساختان اتاق بازرگانی قزوین با موضوع بررسی چالش ها و 

فرصت ها در حوزه خدمات فنی و مهندسی چهارشنبه/ 2۶دی140۳/ به ریاست 

عبدیــان رئیس پارلمان بخش خصوصی در ســالن سرای بازرگان اتاق بازرگانی 

قزوین برگزار شد.

تأکیــد رئیــس اتــاق بازرگانــی قزویــن بــر نقش کلیــدی خدمــات فنی و   
مهندسی در توسعه استان

در ابتدای جلســه کمیســیون ســاختان عبدیان، رئیس اتاق بازرگانی قزوین، 

اهمیت خدمات فنی و مهندسی و صنعت ساختان را به  عنوان یکی از محورهای 

کلیدی توسعه استان مورد تأکید قرار داد.

وی با اشــاره به گستردگی جامعه هدف این حوزه اظهار داشت: این صنعت هم 

شامل خدمات فنی و مهندسی و هم تولیدکنندگان مصالح ساختانی از سیان 

تا سایر محصولات مرتبط با ساخت  و ساز می شود. خوشبختانه استان قزوین در 

تمامی این زمینه ها فعال اســت و تقویت ایــن بخش ها می تواند به رونق تولید و 

صنعت استان کمک کند.

عبدیــان افزود: حایت از این حوزه نه  تنها به کاهــش نرخ بیکاری میان نیروی 

انســانی تحصیل کرده منجر می شود، بلکه زمینه ســاز توسعه صنعتی در استان 

خواهد بود. با توجه به ظرفیت های اتاق بازرگانی ایران و اســتان برای ارتباط با 

بازارهای کشورهای همسایه، می توان از این فرصت به صورت بهینه برای ارتقای 

صنعت ساختان استفاده کرد.

انتقــاد نماینــده بخش خصوصی از فاصله میان نظرات کارشناســی و   
اجرای عملی در حوزه ساختمان

درادامه محمدابراهیم  اسدی، نماینده حوزه ساختان و عمران بخش خصوصی 

در شــورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اســتان از وجود گسست میان 

نظرات کارشناسی و عملیاتی شدن آن ها در مدیریت کشور انتقاد کرد.

وی افزود: متأسفانه در گستره مدیریتی کشور، فاصله عمیقی میان ارایه نظرات 

کارشناسی و اجرای عملی آن ها وجود دارد. این امر باعث شده است که بسیاری 

از پیشنهادات و راهکارهای تخصصی نادیده گرفته شوند.

اسدی همچنین با اشاره به دخالت سلیقه های شخصی برخی مسوولان در امور 

ســاختانی، این مســئله را یکی از چالش های جدی مدیریت شــهری دانست 

و گفت : اعال ســلیقه های شــخصی توســط مدیــران اجرایی، به  ویــژه در امر 

ســاختان، تبعات منفی زیادی برای شــهر به همراه داشته و در نهایت، آن چه 

مغفول می ماند، نظرات کارشناسی است.

خدمات مهندسی در صنعت ساختمان ،جلوه گر نمی شود  
سید کاظم مجابی، رئیس انجمن صدور خدمات فنی و مهندسی به چالش های 

موجود در صنعت ساختان به  عنوان یک زنجیره تأمین اشاره و بر ضرورت دیده 

شدن خدمات مهندسی تأکید کرد.

وی گفت: اگر به صنعت ساختان به  عنوان یک زنجیره تأمین نگاه کنیم، عوامل 

متعــددی در این صنعت تأثیرگذار هســتند. بــا این حال، متأســفانه در فرآیند 

تصمیم سازی، جایگاه واقعی آن ها نادیده گرفته می شود.

درادامــه بنایی، رئیس ســازمان نظام مهندســی اداره کل راه و شهرســازی، به 

موضــوع تعرفه های مهندســی و ضرورت اجرای کامل مبحــث 1۹ مقررات ملی 

ساختان اشاره کرد.

همچنیــن پژمان فرد مدیر شهرســازی شــهرداری قزوین از الزامی شــدن نصب 

برچســب انرژی برای ســاختان ها خبرداد وگفت: بر اساس مبحث 1۹ مقررات 

ملی ساختان، از ابتدای امسال نصب برچسب انرژی برای ساختان ها الزامی 

شده است و دریافت پایان کار منوط به رعایت این الزام است.

در پایان این جلسه کمیسیون ســاختان اتاق بازرگانی قزوین، عبدیان، رئیس 

اتــاق بازرگانی و رئیس کمیســیون ســاختان، ضمن پاســخگویی به مســایل 

مطرح شده توسط حاضرین، از آمادگی اتاق برای برگزاری دوره های آموزشی ویژه 

فعالان صنعت ساختان خبر داد.

همچنین مقرر شــد؛ کمیته هایی تخصصی توسط انجمن صدور خدمات فنی و 

مهندسی تشکیل گردد.

در این جلســه آهنگریان نماینده هیأت رئیســه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 

کشــاورزی درکمیسیون ها، بنایی رئیس ســازمان نظام مهندسی اداره کل راه و 

شهرســازی، مدیران توسعه شهری شــهرداری، انجمن های صدور خدمات فنی 

و مهندسی و انبوه سازان و جمعی از فعالان صنعت ساختان حضور داشتند.
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رخ به رخ

احمدی راد از فعالان اقتصادی 

و عضو کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی قزوین:

 نقش اتاق بازرگانی 
در روند قیمت گذاری و ارزش 
کالای گران بهای ایرانی حائز 

اهمیت است
طیبه طاهر|| 

سعید احمدی راد از فعالان اقتصادی و عضو کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی 

قزوین با اشاره به نقش اتاق بازرگانی گفت: ایجاد تشکل های صادراتی منسجم 

کــه روند قیمت گــذاری و ارزش کالای گران بهای ایرانــی را حفظ کند و همه 

صادرکنندگان بخش کشــاورزی زیر مجموعه این تشــکل قرار بگیرند که نقش 

اتاق بازرگانی،صنایع،معادن و کشاورزی در این بین بسیار حایز اهمیت است.

ســعید احمــدی راد در گفت وگــوی اختصاصی با نشریه "نامه اتــاق قزوین" با 

اشــاره به مطلب فوق افزود: این امر باعث رقابت ســالم میــان تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان می شــود و اتاق بازرگانی قزوین در تلاش است از طریق رایزنی 

هــا و ارتباطــات موثر با مراجع قانون گذاری ارز حاصــل از صادرات محصولات 

کشــاورزی را به واردات تجهیزات و ماشــین آلات کشــاورزی و مکانیزه سازی و 

هوشمند سازی مزارع کشــاورزی و باغات استان در جهت رفاه حال کشاورزان 

اختصاص دهد.

این فعال اقتصــادی بر بهبود رقابت پذیری محصولات کشــاورزی در بازارهای 

جهانی تاکید کرد و ادامه داد: با برنامه ریزی و تدوین استراتژی مناسب می توان 

رقابت پذیری محصولات کشاورزی را در سطح بازارهای جهانی افزایش و بهبود 

بخشید، بنابراین میزان صادرات محصولات کشاورزی را افزایش داد. 

وی بر افزایش پژوهش های جامع در حوزه صادرات کشــاورزی در داخل کشور 

تاکید کرد و افزود: به نظر می رســد که در حوزه عوامل توســعه صادرات، انجام 

پژوهــش های بنیادی و عمیق ضروری اســت. اســتانداردهای بیــن المللی را 

نمی توان در رقابت با سایر کشورها نادیده گرفت زیرا در تجارت آزاد و بین الملل 

باید استاندارد های بین المللی رعایت شود تا بتوان تولید صادرات محور داشته 

باشــیم تا کشورهای اتحادیه اروپا و سایر کشــورها با میل و اشتیاق از تولیدات 

محصولات کشاورزی کشورمان استقبال نمایند.

وی در پاسخ به این سوال مبنی بر این که نقش تجارت بین الملل و تاثیرگذاری 

آن بــر رونــد صــادرات و واردات را چگونــه ارزیابی می کنید خاطرنشــان کرد: 

معاملات بین المللی شــامل واردات و صادرات اســت که صــادرات از دیرباز به 

عنوان اســتراتژی بین المللــی در بازارهای بین المللی اهمیت بســیاری یافته 

اســت و وســیله ای برای تعادل ذخایــر ارزی خارجی، ایجاد مشــاغل، تقویت 

اقتصاد و... تلقی می شود و به همین دلیل دولت ها سعی در تشویق بازرگانان 

و تولیدکنندگان برای صادرات دارند زیرا اتکا به بازارهای داخلی کافی نیست و 

باید دوراندیش بود و با نگاه بین المللی به مسایل اندیشید. 

وی گفت: دربازارهای بین المللی عوامل کلیدی محیطی پیوسته در حال تغییر 

و تحول هســتند مانند سیاســت، قانون، اقتصاد، تکنولوژی و فرهنگ بنابراین 

باید به این مسایل توجه کافی لحاظ داشت و استراتژی بازاریابی برای هر کشور 

را با توجه به این عوامل طراحی کرد.

احمدی راد در پاســخ به ســوال دیگری مبنی بر این کــه حایت های قانونی 

تا چه حد می تواند بر روند توســعه صادرات نقش داشــته باشــد اظهار داشت: 

تسهیل پروســه اخذ مجوز صادرات، عدم صدور بخشــنامه ها و آیین نامه های 

کارشناســی نشــده، انجام صادرات به صورت پیوسته و مستمر، انعطاف پذیری 

قوانین، دخالت دولت برای ثابت نگه داشن قیمت داخلی محصولات، اقدامات 

لازم برای بررسی مشکلات صادرکنندگان، ایجاد بستر لازم برای صادرکنندگان 

برای ارتباط بیشتر با کشورهای هدف، وارد کردن تشکل های کشاورزی و امور 

وابسته به کشاورزی در کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی که در واقع 

بدنه اصلی امنیت غذایی کشور در نظر گرفته می شود.

وی با اشــاره به موارد ایجاد زیرســاخت های اساســی و مناســب بــرای فرآیند 

صادرات بیان داشــت: برنامه ریزی مناســب و هدفمند برای کاشت محصولات 

کشاورزی )مصرف داخلی، مصرف صادراتی، مصرف برای صنایع تبدیلی توسط 

دولــت و تولیدکننــدگان، بکارگیری افــراد متخصص و تحصیلکرده کشــاورزی 

همــراه با افزایش ضریــب نفوذ دانش در حوزه کشــاورزی برای بــالا بردن تناژ 

در واحــد ســطح و آزاد کردن اراضی برای کشــت های بهره ور و اســتراتژیک، 

بکارگیری استارت آپ ها در بخش تولید محصولات کشاورزی، ارتقای تخصص 

و دانش صادرکنندگان، فرهنگ ســازی مناســب از طریق رســانه های دولتی، 

افزایش کارایی صنایع تبدیلی و اســتفاده از تکنولو ژی روز دنیا در فرآیند بسته 

بندی، تشــکیل صندوق حقوقی در حایت از صادرات جهت پیگیری مســایل 

و مشــکلات صادرکنندگان، جلوگیری از فعالیت واسطه ها و سفته بازی بجای 

صادرکننــدگان واقعی جهت جلوگیری از تکرار اتفاقی که برای محصول پســته 

در ســال زراعی 1402 و 140۳ به وقوع پیوست از جمله راهکارهای لازم برای 

فرآیند صادرات است.

احمدی راد با اشــاره به ارایه راهکارهایی در خصوص انســجام بهتر و تســهیل 

روند کار برای صادرکنندگان اظهار داشت: ایجاد تشکل های صادراتی منسجم 

کــه روند قیمت گــذاری و ارزش کالای گران بهای ایرانــی را حفظ کند و همه 

صادرکنندگان بخش کشاورزی زیرمجموعه این تشکل قرار بگیرند که نقش اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی در این بین بسیار حایز اهمیت است. 

  با برنامه ریزی و تدوین اســراتژی مناســب 

می تــوان رقابــت پذیری محصولات کشــاورزی 

را در ســطح بازارهای جهانــی افزایش و بهبود 

بخشــید، بنابراین میزان صــادرات محصولات 

کشاورزی را افزایش داد
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هانگونه که درآخرین لحظات انتشار شاره پیش نشریه "نامه اتاق قزوین" به اطلاع 

مخاطبین ارجمند رسید؛ عصر چهارشنبه /2۶ دی ماه140۳/  یک هیات تجاری سه 

نفره به سرپرســتی پازوکی عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی قزوین و با حضور جباری 

رئیس کمیســیون تجارت و گمرک اتاق و رضایی مدیر عامل شرکت شــهرک صنعتی 

کاسپین ، وارد منطقه گوانگجو در کشور چین شدند.

در این حضور تجاری در گام نخســت گروه اعزامــی ازاتاق قزوین با تولیدکنندگان 

پنل های خورشــیدی وتجهیزات مناســب راه اندازی نیروگاه هــای تجدید پذیر در 

چیــن دیــدار کردند تا ضمن برقــراری ارتباط میان آن ها و تولیدکنندگان اســتان 

و مدیــران شــهرک هــا و نواحی صنعتــی، زمینه هــای ایجاد400مــگاوات انرژی 

خورشیدی توســط بخش خصوصی اســتان قزوین جهت رفع ناترازی های موجود 

فراهم گردد.

گفتنی اســت؛ اعضای این هیات به دعوت رســمی اتاق بازرگانی خورگوس چین به 

ایالت ســین کیانگ سفر می کنند تا همراه با دیگر اتاق های بازرگانی دارای تفاهم 

نامه با اســتان خورگوس هانند قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان و ترکیه در مراسم 

افتتــاح مرکز پلتفرم ابداعی شرکــت جینگ دونگ)معروف به آمــازون چین( شرکت 

کنند. اتاق های بازرگانی قزوین و خورگوس چین در اردیبهشت ماه امسال در جریان 

برگزاری نمایشگاه ایران اکسپو2024تهران تفاهم نامه همکاری های مشترک منعقد 

کردند. 

 

بازدید از کارخانه بزرگ سولار در شهر شین یو  
در اولین دیدار از جلســات هیات تجاری اعزامی از اتاق بازرگانی قزوین به ریاســت 

پازوکی عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی قزوین و با حضور جباری رئیس کمیسیون 

تجارت و گمرک اتاق و رضایی مدیرعامل شهرک صنعتی کاسپین یک، بازدید هیات  

تجاری اتاق بازرگانی قزوین از کارخانه بزرگ ســولار در شهر شین یو صورت گرفت. 

این بازدید با همراهی مرادی هیات مدیره شهرک کاسپین و فعال اقتصادی در کشور 

چین و خانم آلن فعال اقتصادی کشور چین انجام شد.

مذاکرات تیم تجاری اتاق بازرگانی قزوین با اتحادیه تولید نیروگاه های   
خورشیدی

در این مذاکــرات، درخصوص موارد فنی و تخصصی درخصوص تجهیزات پنل های 

خورشیدی و لوازم مورد نیاز ایجاد نیروگاه های تجدیدپذیر بحث و تبادل نظر شد. 

 

بازدید از دو شرکت تولیدکننده تجهیزات سیستم روشنایی خورشیدی   
در نخســتین بازدیدهای اعضای هیات تجاری اتاق قزوین در کشور چین از کارخانه 

LDK از شرکت های موفق و به روز در تولید سولار جهت آشنایی میدانی با محصولات 

قابل استفاده در نیروگاه های تجدیدپذیر استان بازدید به عمل آمد.

این ســفر کاملا هم راســتا با وضعیت کنونی کشــور در مواجهه با مشکلات انرژی و 

راهکاری کارآمد جهت حل مشکلات انرژی صنعت استان و کشور خواهد بود.

برنامــه دوم بازدیدهــا به حضور در شرکــت HYM از دیگر مجموعــه های تولیدی و 

صنعتی در زمینه تولید و صادرات سیستم روشنایی خورشیدی اختصاص داشت.

گفتنی اســت؛ هــدف از این بازدیدها و حضور گروه اعزامــی از اتاق بازرگانی قزوین 

حضور هدفمند هیات تجاری اتاق قزوین در چین
پیگیری فراملی پیشنهاد ایجاد ۴۰۰ مگاوات انرژی خورشیدی در استان؛
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و دیــدار بــا تولیدکننــدگان پنل های خورشــیدی و تجهیــزات مناســب راه اندازی 

نیــروگاه های تجدیدپذیر در چین، برقــراری ارتباط میان آن هــا و تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان اســتان  قزوین و مدیران شــهرک ها و نواحــی صنعتی، فراهم کردن 

زمینه های ایجاد400مگاوات انرژی خورشیدی توسط بخش خصوصی استان قزوین 

جهت رفع ناترازی های موجود و انجام تمهیدات لازم به منظور جلوگیری از قطع برق 

واحدهای تولیدی در سال های آینده است.

بازدید رئیس و اعضای هیات  تجاری اتاق بازرگانی قزوین از مجموعه   
های چینی تولید تجهیزات نیروگاه های خورشیدی

عصر پنجشنبه پازوکی عضوهیات رئیسه اتاق قزوین و رئیس  هیات تجاری اعزامی به 

کشور چین و اعضای این گروه به بازدید از شرکت تولیدی TALESپرداختند. 

این مجموعه تولیدی در22 کشــور جهان نمایندگی فروش و تامین قطعات داشته و 

به صورت تخصصی در زمینه تجهیزات سیستم روشنایی از طریق نصب و بهره برداری 

از صفحات خورشیدی فعالیت دارد.                                           

انجــام مذاکــرات هیــات تجاری اتــاق قزوین درخصوص بررســی خرید   
تجهیزات سولار پنل و تجهیزات جانبی  با شرکت لیانچی شانگ های 

  در تداوم دیدارهای هیات تجاری اعزامی ازاتاق قزوین به ریاســت مهندس پازوکی 

عضوهیات رئیســه اتاق بازرگانی و همراهان حاضر در این سفر، طی دیدار از شرکت 

تولیدی لیانچی شانگ های کشور چین، انتخاب شرکت های برتر تولیدکننده مورد 

بررسی قرار گرفت.

در این تفاهم نامه جهت نصب لوازم ایجاد نیروگاه های تجدید پذیر و تحقیقات جهت 

به روز بودن انتقال تکنولوژی، ملاحظات مورد نظر استان قزوین مدنظر قرار گرفت.

ورود هیات تجاری اتاق قزوین به استان خورگوس چین  
یکشــنبه شــب هیات تجاری اتاق قزوین به ریاســت پازوکی عضو هیات رئیسه اتاق 

و همراهــی جباری رئیس کمیســیون تجارت و گمرک و رضایی مدیرعامل شــهرک 

صنعتی کاســپین وارد اســتان خورگوس در همجواری کشــور چین با مرز قزاقستان 

شــدند و مورد اســتقبال ما فومینگ رئیــس اتاق بازرگانی خورگــوس و هیات همراه 

قرارگرفتند. در جلسه ای که به همین مناسبت برگزارشد؛ برنامه های هیات اعزامی 

اتاق قزوین مورد بررسی قرارگرفت.
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گفتنی اســت؛ منطقه آزاد اقتصادی میان کشــورهای چین و قزاقستان، یک فضای 

پهناور و مستعد ایجاد شده برای استقرار مراکز عمده تجاری است و با افتتاح رسمی 

شرکت جینگ دونگ)معروف به آمازون چین( پس ازســال هــا تلاش درحوزه فروش 

آنلاین داخلی محصولات چین، فعالیت های بین المللی این شرکت آغاز می شود.

برج های شــاخص اداری، هتل ها و مراکز گردشــگری، فضاهای مسکونی و تجاری 

و اداری از مهــم ترین کاربری های پیش بینی شــده و قابل اجــرا دراین منطقه آزاد 

اقتصادی است.

بازدیــد از یــک کارخانــه تولیــد تجهیــزات و  یــک مزرعــه تولیــد انــرژی   
خورشیدی   

روز دوشــنبه هیــات تجاری اتاق بازرگانــی قزوین از یک کارخانــه تولید تجهیزات و 

همچنین یک مزرعه تولید انرژی خورشیدی  بازدید کردند.

در بازدید نخســت، مزرعه فــارم به عنوان یک مزرعه بزرگ تولید انرژی خورشــیدی، 

در شــهر خورگوس واقع در منطقه خودمختار سین کیانگ چین مورد بازدید اعضای 

گروه قرارگرفت.

سپس طی بازدید از یکی از بزرگ ترین کارخانه های خط تولید پنل های خورشیدی 

در چین، با توجه به نیازهای استان قزوین ضمن آشنایی میدانی مذاکراتی درخصوص 

امکان ســفارش با تجهیزات مناســب و قابل نصب درمحدوده استان با درنظرگرفن 

طرح ابتکاری بخش خصوصی پیرامون تامین 400 مگاوات انرژی خورشیدی جهت 

رفع ناترازی های آسیب رسان به تولید و صنعت صورت گرفت.

افتتــاح پلتفــرم اقتصــادی جینــگ دونــگ بــا مشــارکت اتــاق بازرگانــی   
خورگوس 

در ادامه حضور هیات تجاری اتاق قزوین در منطقه خودمختار ســین کیانگ کشــور 

چین، دیدار پازوکی عضو هیات رئیسه اتاق و رئیس هیات اعزامی و اعضای این گروه 

با حمید عادلی رایزن بازرگانی ج.ا.ایران در پکن دیدار کردند.

همچنین ما فومینگ رئیس اتاق بازرگانی خورگوس با هیات تجاری اتاق قزوین دیدار 

کرد.

بازدیــد از مناطق اقتصادی خورگوس، حضور در جلســه معرفی فرصت های تجاری 

خورگوس و بازدید از نمایشــگاه مجموعه تجــارت آنلاین شرکت عظیم جینگ دونگ 

)آمازون چین( از دیگر برنامه های هیات اعزامی اتاق قزوین در این سفر بود.

افتتاح رســمی فعالیت های آنلاین وبین المللی شرکت جینگ دونگ درادامه برنامه 

های امروز هیات تجاری اعزامی اتاق قزوین  به کشــورچین منطقه خودمختارســین 

کیانگ ،جلسه با مقامات دولتی جهت معرفی  ظرفیتهای اقتصادی خرگوس تشکیل 

شد.

همچنین  طی مراســمی  با افتتاح رســمی فعالیت های آنلاین وبین المللی شرکت 

جینــگ دونگ،حرکــت فروش آنلایــن بااســتفاده از فناوری های نویــن ارتباطی در 

بازارهای بین المللی آغاز شد

این مراسم با حضور جمعی از مقامات دولتی روسای اتاق های مختلف اتاق بازرگانی 

چین، تشکل های بخش خصوصی و نمایندگان هیات های تجاری از ۶ کشور ایران، 

قزاقستان، ترکیه، قرقیزستان، روسیه  و ازبکستان تشکیل شد.

امضــای تفاهم نامــه و رونمایــی از برند جینگ دونگ بــرای شروع بــه کار بازارهای 

جهانی و اهدای هدایا در پایان مراســم آغاز به کار رسمی  شرکت بین المللی جینگ 

دونگ، پایان بخش برنامه های روز سه شنبه دوم بهمن ماه هیات تجاری اتاق قزوین 

درکشورچین بود. 
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عبدیان، رئیس اتاق بازرگانی قزوین:

اهداف پیش بینی شــده  اتاق قزوین براساس 
برنامه های توســعه مدار تدوین شــده و با 

توانمندی های کارکنان همراه تحقق می یابد

ظهر پنجشــنبه/27دی 140۳/ جلســه دیدار کارکنان اتــاق بازرگانی قزوین با 

عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین برگزار شد.

در ابتدای این نشســت که با حضور ســمیرا برومند دبیــر اجرایی اتاق و تمامی 

کارکنان اداری پارلمان بخش خصوصی اســتان در سالن اعتادالتجار تشکیل 

شد؛ عبدیان ضمن تشریح مجدد لزوم تحقق اهداف پیش بینی شده دوره ششم 

فعالیــت هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی قزوین بر 

اســاس برنامه های توسعه مدار تدوین شــده و توانمندی های کارکنان همراه با 

این برنامه ها،بر تداوم احترام و خدمات رسانی به روز، کاربردی و موثر به اعضای 

اتــاق بازرگانی، فعالان اقتصادی و ذینفعان در تمامی مراحل اداری و جلســات 

کارشناسی و رسمی اتاق قزوین تاکید کرد.

در پایان این نشســت، با اهدای لوح تقدیر و هدایایی از هفده تن از پرسنل مرد 

اتاق بازرگانی قزوین به مناسبت گرامیداشت روز مرد و مقام پدر تقدیر شد.

عصر یکشــنبه /ســی ام دی ماه/ نشســت مرکز پژوهش اتاق بازرگانی قزوین به 

ریاست مهندس کیایی و با حضور تک دهقان دبیر مرکز پژوهش و دیگر اعضا در 

سالن سرای بازرگان برگزار شد. 

در ابتدای این نشســت، رییس مرکز پژوهش اتاق بازرگانی قزوین ضمن اشــاره 

به لزوم بررسی و مطالعه پدافند غیرعامل برای صنایع در بخش های کشاورزی، 

صنعت و معدن گفت: شهرک های صنعتی باید امکانات لازم جهت رفع هر گونه 

اتفاقات و حوادث پیش بینی نشــده را داشــته باشــند و بایــد در این زمینه کار 

مطالعاتی و پژوهشی انجام شود. 

وی افزود: بعد از بررســی اولویت بندی موضوعات پژوهشــی ارایه شــده توسط 

دبیران کمیسیون ها که با مشورت روسای کمیسیون ها انجام شده بود و از میان 

این ۳0 مورد ارایه شده، تعدادی مورد تایید حاضرین در جلسه  قرار گرفته است و 

قرار است در جلسات آتی نسبت به نحوه پژوهش و استفاده از ظرفیت های اتاق 

و همچنین خارج از اتاق از جمله دانشگاه ها و مراکز پژوهشی استفاده نماییم.

در ادامه دکتر تک دهقان دبیر مرکز پژوهش های اتاق قزوین یادآور شد: شباهت 

کار پژوهشی مثل ماشین دیزل و در ظاهر کمی دیربازده است ولی اگر موتورش 

روشن شود؛ دیر خاموش می شود. 

وی ضمــن تشریح چگونگی اســتفاده از ظرفیت های دبیران کمیســیون های 

تخصصی اتاق در شناسایی مسایل موردنظر هرکمیسیون و انجام امور پژوهشی 

باتوجه به نظرات روسای کمیسیون ها و خبرگان داخل هر کمیسیون ادامه داد: 

در اتاق بازرگانی قزوین، ما ۸ کمیســیون و ۳ دفتر داریم که در دو ماه گذشــته 

تلاش کردیم که تعریفی از مساله داشته باشیم و در این راستا در هر کمیسیون و 

دفتر سه مساله اصلی و دارای اولویت به مرکز پژوهش ارایه شد.

در این نشســت  پس از قرائت تمامی موارد ارایه شــده از سوی کمیسیون های 

تخصصی، حاضرین پس از بحث و گفت وگو، مواردی که شامل کار مطالعاتی و 

پژوهشی بود را انتخاب کردند و مقرر شد در جلسه بعدی نسبت به نحوه پژوهش 

موضوعات انتخاب شده بحث و بررسی صورت گیرد.

تصویب اولویت بندی موضوعات پژوهشی در مرکز پژوهش اتاق بازرگانی قزوین 
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محبوبه امیدوار || 

احمد بارگاهی در گفت وگو با نشریه تخصصی "نامه اتاق قزوین" اظهار داشت: 

با توجه به پتانسیل بالای استان در ایجاد زنجیره های ارزش راهبردی، نقش اتاق 

بازرگانی، همکاری با دبیرخانه ملی توسعه زنجیره های ارزش راهبردی در استان 

در راستای ایجاد و شکل گیری تشکل های تخصصی است.

وی افــزود: همچنین اتاق بازرگانی نقش محوری در ارتقا حجم سرمایه گذاری و 

تولیــدات تخصصی زنجیره های ارزش و اتصال به شــبکه های ارزش منطقه ای 

و جهانــی دارد و بــا توجه به تمرکز شرکت های فناور و دانش بنیان در اســتان، 

نقــش اتاق بازرگانی، بازاریابی منطقه ای و جهانی برای محصولات دانش بنیان 

و فناورانه و جذب سرمایه گذار خصوصی برای ارتقا حجم سرمایه و تولید در این 

بخــش بالاخص با همکاری در برگزاری نمایشــگاه های تخصصی داخلی و بین 

المللی می باشد.

مدیرکل دفتر هاهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قزوین با اشاره 

به نقش اتاق بازرگانی در خصوص واحدهای صنعتی و کشاورزی تصریح کرد: با 

توجه به حجم بالای واحدهای صنعتی و کشاورزی مستقر در استان، نقش اتاق 

بازرگانی بررسی و احصاء مشکلات و موانع در فرایند ها و قوانین موجود در عرصه 

تولید و تجارت از جمله پیگیری برای رفع موانع تولید و حل مشکلات سفارشات 

ارزی و تخصیص ارز و ریال به واحدهای صنعتی،کشــاورزی و... است و با توجه 

به حجم بالای تولیدات استان و نیز واردات مواد اولیه، نقش اتاق احصا و پیگیری 

حل مشکلات گمرک و بازرگانی در استان می باشد.

وی بــا تاکید بــر این که احصــا و طرح مشــکلات کارفرمایی و کارگــری و ارائه 

راهکارهــای آن ها در شــورای گفــت وگو و پیگیری حل مشــکلات یکی دیگر از 

وظایف اتاق بازرگانی است افزود: اتاق بازرگانی می تواند نقش مهمی در

ارایه تسهیلات و کمک های فنی و اقتصادی با همکاری سازمان سرمایه گذاری 

و کمک های فنی و اقتصــادی ایران به منظور جذب سرمایه گذاری خارجی در 

استان، حل و فصل اختلافات با مراجع دولتی، داوری و حل اختلاف بین تجار، 

برقراری ارتباط با سفرا و رایزنان بازرگانی، چاپ بولن و تحقیق و توسعه پیرامون 

مسایل اقتصادی و بازرگانی و... ایفا کند.

بارگاهی در پاسخ به این سوال مبنی بر این که جایگاه اتاق بازرگانی در توسعه 

استان کجاست بیان داشت: یکی از مأموریت های اصلی مدیران استانی در سال 

جاری، شناســایی موانع و مشــکلات پیش روی بنگاه ها در سایه تعامل سازنده 

میان دستگاه اجرایی و بخش خصوصی و رفع عاجل آن در نظر گرفته شده است. 

بر همین اساس برای پایش و رصد تکلیف ابلاغ شده به مدیران اجرایی، هر ماه 

به طور مستمر جلســه ای با عنوان شورای گفت وگوی بخش خصوصی و دولتی 

با حضور اســتاندار محترم و دبیری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی و 

عضویــت خانه صنعت، معدن و تجارت، اتاق تعــاون، اتاق اصناف و انجمن های 

تخصصی تولیدی و مدیران دستگاه های اجرایی مرتبط برگزار می گردد و ضمن 

اخذ گزارش اقدامات دستگاه در حل و فصل مشکلات و اتخاذ تصمیاتی جهت 

رفــع موانع پیش روی بخش های صنعت، کشــاورزی و خدمات، در صورت لزوم 

پیشــنهاداتی برای اصلاح قوانین و مقررات بالادســتی که مخل تولید به شــار 

می آیند به دستگاه های ملی و مراجع قانون گذار منعکس می شود که با پیگیری 

از مدیران ارشــد ملی تلاش شــده اســت تا عمده چالش ها و تنگناهای فراروی 

واحدهای تولیدی رفع گردد.

وی یادآور شــد: تشکل اتاق بازرگانی در راســتای ارتقا رشد اقتصادی، تجارت و 

صنعت با ایجاد رابطه تنگاتنگ و مســتمر بین دولت و بخش خصوصی تشکیل 

گردیده اســت و وظیفه ذاتی این تشــکل، پیگیری، هاهنگی و تشکیل شورای 

گفت وگوی دولت و بخش خصوصی به جهت احصاء موانع و مشکلات موجود در 

حوزه صنایع، معادن، کشــاورزی و بازرگانی و ارایه راهکارها و پیگیری آنها جهت 

رفع موانع در حوزه تولید و اشتغال در بخش خصوصی و... است. 

بارگاهی با اشاره به مهم ترین مشــکلات بخش تولید اظهار داشت: در شرایطی 

که واحدهایی تولیدی برای فروش و تأمین نقدینگی با مشکلاتی روبرو هستند، 

بانک های عامل اســتانی حسب بخشــنامه های ابلاغی ارکان اعتباری خود در 

تهــران در اعــال محدودیت در زمینه پرداخت تســهیلات بــرای تأمین سرمایه 

در گــردش واحدهای تولیدی )همچنین تســهیلات تکلیفــی(، از اعطای وام به 

بنگاه های اقتصادی امتناع می ورزند.

وی افزود: این در صورتی است که استان قزوین با بیش از ۳۶00 واحد صنعتی 

و ۳۹00 واحد کشاورزی نقش تعیین کننده ای در تکمیل زنجیره تولید و تأمین 

کالاهــای ضروری و امنیت غذایی کل کشــور ایفا می نماید که نیازمند همراهی 

و همســویی بیش از پیش شــبکه بانکی در تأمین سرمایــه در گردش واحدهای 

تولیدی استان است.

بارگاهی ادامه داد: همجواری استان قزوین با تهران و از سوی دیگر نقش آفرینی 

صنایع اســتان در ســطح ملی، باعث گردیــده که بخش قابل توجهــی از دفاتر 

مرکزی واحدهای بزرگ و متوسط استان در تهران مستقر گردند و به همین دلیل 

اکثر منابع مالی و گردش حســاب این بنگاه های اقتصادی در بانک های تهران 

سپرده گذاری شده است.

مدیرکل دفتر هاهنگی امور سرمایه گذاری و اشــتغال استانداری قزوین اضافه 

کرد: در ســایه این اتفاق، بانک ها و مؤسســات مالی و اعتباری اســتان به دلیل 

عدم وجود منابــع کافی و لزوم رعایت آن، توان اعطای تســهیلات به بنگاه های 

اقتصادی استان را ندارند. لذا انتظار می رود بانک مرکزی ج.ا.ا با رویکرد عدالت 

محوری، این مشــکل را با هدف تقویت توان ارایه تسهیلات بانک های استانی و 

توسعه متوازن منطقه ای، در دستور کار مدیران عامل بانک های مرکز قرار گرفته 

و با اختصاص حد اعتباری ویژه به بانک های عامل استانی )2 برابر وضع موجود( 

این مشکل رفع گردد.

بارگاهی با اشاره به سایرمشکلات بخش صنعت بیان داشت: قوانین و مشکلات 

دســت و پا گیر موجود، وضعیت ناپایدار شــبکه بــرق سراسری به جهت عواملی 

همچون کاهش منابع آبی کشــور و از ســوی دیگر افزایــش میزان برق مصرفی، 

وجود محدودیت استقرار صنایع در شعاع 120کیلومتری از تهران، طولانی بودن 

فرآينــد واگذاری اراضی ملی از ســوی اداره کل منابع طبيعی به سرمايه گذاران 

بخــش خصوصی، عدم توانایی تامین مالی تولیدکننــدگان با توجه به تورم زیاد 

و تغییــر قیمت های مــداوم مواد اولیه، عدم وجود برخی قطعــات و مواد اولیه به 

دلیل تحریم های ظالمانه که تولید کنندگان برای تامین آن ها مجبور به پرداخت 

هزینه های چندین برابری می باشــند، فرسودگی ماشــین آلات و قطعات که با 

بارگاهی، مدیرکل دفر هماهنگی 

امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قزوین:

 اتاق بازرگانی قزوین در ارتقا
حجم سرمایه گذاری و اتصال به 

شبکه های ارزش منطقه ای و 
جهانی، نقش محوری دارد
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توجه به قیمت بالا، تولیدکننده قادر به رفع عیوب و تعویض آن ها نیست و ابلاغ و 

تخصیص دیرهنگام اعتبارات استانی در حوزه تولید و اشتغال از دیگر مشکلات 

بخش صنعت می باشد.

وی تاکید کرد: سهمیه اعتبار اســتانی از منابع نقدی تبصره های قانون بودجه 

بسیار اندک بوده و این میزان اعتبار با توجه به صنعتی بودن استان و همچنین 

نقش بخش کشــاورزی اســتان در تولید و امنیت غذایی کشور پاسخگوی طرح 

های متقاضی استان نیست.

بارگاهی خاطرنشان کرد: بسن قرارداد عاملیت با برخی از بانک های خصوصی 

که در عمل هیچ گونه اختیاری در تصویب و اعطای تســهیلات به متقاضیان در 

سطح استان ندارند و حتی برای ارقام اندک هم نیازمند کسب مجوز لازم از نهاد 

مرکزی خود می باشند از دیگر مشکلات این بخش می باشد.

مدیرکل دفتر هاهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قزوین با اشاره 

به دستاوردهای ستاد تسهیل و رفع موانع تولید اظهار داشت: بر اساس ماده ۶1 

قانــون الحاق موادی به قانون موانع تولید رقابت پذیر و ارتقا نظام مالی کشــور، 

ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید با هدف بررسی و اخذ تصمیم در خصوص حل 

و فصل مشــکلات واحد های تولیــدی، به ویژه در موارد مربــوط به تکمیل و راه 

انــدازی طــرح های نیمه تمام، تامین مالی، تعیین تکلیــف بدهی های معوق و 

همچنین رفع مشــکلات مرتبط با محیط زیســت، منابع طبیعی  و معادن و رفع 

موانع صادراتی با اســتفاده از امکانات و نیروی انسانی موجود در دستگاه های 

اجرایی تشکیل شد.

وی با اشــاره به تاثیرات مثبت اقدامات این ســتاد در رونق تولید و نقش مهمی 

که در حل مشــکلات بخش تولیدی استان دارد اعلام کرد: هاهنگی مدیریتی 

در ســطح دســتگاه های اجرایی اســتان نظیر اداره کل صمت، اداره کل جهاد 

کشــاورزی، شرکت شهرک های صنعتی  و ... با اســتانداری در راستای تقویت 

ستاد تسهیل ورفع موانع تولید استان، حل وفصل مشکلات واحد های تولیدی، 

تعیین تکلیف نحوه بازپرداخت بدهی تسهیلات گیرندگان )واحد های تولیدی(، 

بررســی و ارایه راهکار مناســب در خصوص اختلافات و یا مشــکلات واحدهای 

تولیدی با دســتگاه های اجرایی از جمله امور مالیاتــی، تامین اجتاعی و... ، 

حایت و کمک به توســعه صادرات محصــولات واحدهای تولیدی، حل و فصل 

مشــکلات واحدهــای تولیدی تحــت تملک بانک هــای عامــل تطبیق تمامی 

تصمیات و اقدامات ستاد تسهیل در چارچوب قوانین و مقررات تکلیفی مندرج 

در قانون رفع موانع تولید، همکاری و هاهنگی با دستگاه های قضایی، امنیتی، 

نظارتی و بازرســی  و حقوقی در راستای جلوگیری از توقف تولید و تقویت ستاد 

تسهیل اســتان، ارایه پیشنهاد اصلاح قوانین، مقررات و ضوابط مرتبط با تولید، 

بررســی پیشنهادات ارایه شده از سوی واحدهای تولیدی جهت استمرار تولید و 

اشتغال، کمک به تدوین و پیشنهاد برنامه سالانه تامین مالی در راستای تکمیل 

سرمایه مورد نیاز واحدهای تولیدی از جمله اقدامات کارگروه تسهیل و رفع موانع 

تولید در نه ماهه سالجاری می باشد.

بارگاهی افزود: همچنین در همین مدت تعداد 4۶ جلســه کارگروه تســهیل به 

ریاســت استاندار،۳۳ جلسه به ریاست معاون استاندار، بررسی 1۳واحد، تعداد 

24۳مصوبات کل، تعداد170 مصوبات اجرایی شده، تعداد1۵7تعداد مصوبات 

در دســت اقدام و 11 مصوبه اجرا نشــده به دلیل عدم پیگیری متقاضی و... از 

اقدامات این کارگروه است.

وی اضافه کرد: در راستای عملکرد کارگروه تسهیل و وفع موانع تولید در دو ماه 

گذشته، استاندار محترم با هدف تسهیل و رفع موانع تولید واحدهای اقتصادی 

بــه غیر از جلســات کارگروه تســهیل و رفــع موانع تولید و ملاقــات حضوری در 

اســتانداری، بطور میدانی از واحدهای تولیدی به همراه مدیران دســتگاه های 

مرتبط  بازدیدهایی را بعمل آورده و در راستای حل مسایل و مشکلات واحدهای 

تولیدی مصوباتی را در محل واحدها جهت پیگیری صادر کردند.

بارگاهــی با اشــاره به پیگیری بــرای ایجاد نیروگاه هــای تجدیدپذیر جهت رفع 

ناترازی ها اظهار داشــت: وضعیت ناپایدار شبکه برق سراسری به جهت عواملی 

همچون کاهش منابع آبی کشــور و از ســوی دیگر افزایش میزان برق مصرفی به 

دلیل شرایط جوی و گرمی زودهنگام هوا، زمینه ساز قطعی برق بی برنامه و بدون 

هاهنگی واحدهای تولیدی شــده اســت که به دنبال این اقدام خسارت های 

جبران ناپذیر به تجهیزات و ماشــین آلات بنگاه های اقتصادی و زیان های مالی 

به شرکت های تولیدی شده است.

بارگاهی گفت: در استان قزوین به واسطه قطب صنعتی و کشاورزی و نقش ملی 

در تامین نیاز کشــور، بیش از ۶۵ درصد مصارف برق به این دو بخش اختصاص 

یافته اســت که با اعال قطع برق زمینه کاهــش عرضه و افزایش قیمت ها را به 

وجود می آورد.

مدیرکل دفتر هاهنگی امور سرمایه گذاری و اشــتغال اســتانداری قزوین بیان 

داشــت:  با توجه به ناترازی های موجود در ســطح کشور و دستور رئیس جمهور 

و تاکید استاندار محترم مبنی بر پیگیری جدی به منظور توسعه زیرساخت های 

انــرژی هــای تجدیدپذیر تا رفع ناتــرازی برق، جهت ایجاد مزارع خورشــیدی تا 

سطح ۸00 مگاوات )فاز اول(، جلسات تخصصی مستمر با هلدینگ های سرمایه 

گذاری ذیل درحال انجام است که با واگذاری اراضی مناسب ظرف مدت یک ماه 

شروع به ساخت خواهند کرد.

وی تاکید کرد: انتظار می رود، ترتیبی اتخاذ شــود تا با اعال مدیریت صحیح ، 

مشکلاتی که در روند تولید اخلال ایجادمی کند، رفع گردد. 

بارگاهــی با تاکید بر این که تسریع در صدور مجوزها و پیگیری تا حصول نتیجه 

در دســتور کار اســتان اســت تصریح کرد: سرمایه گذاران بخش خصوصی 27 

ســاختگاه میان مقیاس خورشــیدی)۳ مگاواتی( برای واگذاری به شرکت توزیع 

نیروی برق اســتان معرفــی گردیده که20 ســاختگاه )۶0 مگاوات( را ســازمان 

انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا( جهت انعقــاد قرارداد و 

راه اندازی اعلام آمادگی نموده اند. 

وی گفت: همچنین در احداث نیروگاه های ۵ کیلواتی جهت خانوارها از طریق 

نهادهای حایتی اقدامات خوبی صورت گرفته اســت که پیشــنهاد می شود در 

ســهمیه قطع برق متناسب با ساختار مصرف برق اســتان در تنظیم قراردادها و 

مبلــغ خرید تضمینی بــرق به نفع تولیدکنندگان نیــروگاه های مقیاس کوچک 

و تســویه به موقع مطالبات نیروگاه ها بازنگری شــود و در عیــن حال در اولویت 

قراردادن واحدهای تولیدی و صنعتی در اعال محدودیت و قطعی برق در زمان 

ناترازی انرژی مورد تجدیدنظر قرار گیرد. 

مدیرکل دفتر هاهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قزوین با اشاره 

به وضعیت جذب سرمایه گذار جدید در ۹ ماهه ســالجاری گفت: استان قزوین 

با توجه به قرار گرفن در چهارراه مواصلاتی کشــور و در مجاورت پایتخت کشور 

شرایــط ویژه ای از نظــر سرمایه گذاری خارجی دارا می باشــد به طوری که ۶۸ 

طرح سرمایه گذاری خارجی از 22 کشور از سازمان سرمایه گذاری و کمک های 

اقتصادی و فنی ایران مجوز سرمایه گذاری خارجی را دریافت کرده اند. همچنین 

در ده ماهه امسال 4417۹۵000 دلار سرمایه مصوب و مبلغ 1۳7۸۶000 دلار 

سرمایه وارده خارجی داشتیم.

بارگاهی در خصوص مجوزهای صادر شــده در بخش صنعت در نه ماهه امسال 

گفــت: در همین مــدت 2۸7 جواز تاســیس، منجر به صــدور 2۸7 پروانه بهره 

برداری و ۹20۶ نفر اشتغال و 10004۵ میلیارد ریال سرمایه گذاری شده است.

وی افــزود: همچنین در بخش کشــاورزی 1۶1 جواز تاســیس، منجر به صدور 

40 پروانه بهره برداری و 27۹ نفر اشــتغال و ۶12۳ میلیارد ریال سرمایه گذاری 

گردیده است.

مدیــرکل دفتر هاهنگــی امور سرمایــه گذاری و اشــتغال اســتانداری قزوین 

همچنین از صدور صدور۳0 جواز تاســیس منجر به صدور ۸ پروانه بهره برداری 

در بخش گردشــگری خبر داد و گفت:  در این مدت 11۹ نفراشــتغال و 1۸2۳ 

میلیارد ریال سرمایه گذاری شده است.
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صمد حسن زاده رئیس اتاق ایران 

در جمع مدیران روابط عمومی اتاق های سراسر کشور:

سطح ارتباطی بین اتاق ها و جامعه را تقویت کنیم 
روابط عمومی اتاق ها با هم افزایی به پیشبرد اهداف کمک   

می کنند 
رئیــس اتاق ایران در گردهایی مدیران روابط عمومی اتاق های سراسر کشــور در اتاق 

ایران با اشــاره به نقش روابط عمومی در بهبود ارتباطات اقتصادی و اجتاعی کشــور، 

گفت: روابط عمومی اتاق ها با هم افزایی به پیشبرد اهداف کمک می کنند.

صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران در جمع مدیران 

روابط عمومی اتاق های سراسر کشور، بر اهمیت روابط عمومی به  عنوان یکی از بازوهای 

اصلی ارتباطات و تأثیرگذاری بر جامعه تأکید کرد.

وی این نشســت را فرصتی برای بهره گیری از تجربیات مدیران روابط عمومی و تقویت 

هم افزایی در راستای پیشبرد اهداف اتاق ها دانست.

نقش انسان های تأثیرگذار در جامعه  
حســن زاده با اشــاره به اهمیت حضور افراد فرهیخته در جامعه و اســتفاده از ظرفیت 

ایــن افراد، تأکید کرد: اگر افراد تأثیرگذار در حوزه های مختلف از جمله رســانه و روابط 

عمومی نباشند، مسیر توسعه و هدایت جامعه با چالش های جدی روبه رو خواهد شد. 

نقش روابط عمومی در انعکاس دستاوردها و تقویت امیدواری در جامعه به ویژه در شرایط 

سخت اقتصادی بسیار حیاتی است.

حسن زاده از روابط عمومی به عنوان پل ارتباطی اتاق ها و جامعه یاد کرد و افزود: روابط 

عمومی یکــی از مهم ترین ابزارهای انتقال پیام اتاق هــا و بخش خصوصی به جامعه و 

فعالان اقتصادی اســت؛ برنامه هایی که در اتاق ها به عنوان مرکز اقتصادی کشور انجام 

می شــود، بایــد از طریق روابط عمومی به بهترین شــکل به جامعه منتقل شــود. این 

ارتباطات می تواند نه تنها امید را در دل مردم زنده نگه دارد، بلکه بستری برای تشویق 

جوانان و نخبگان کشور فراهم آورد.

رئیــس اتاق ایران شایســتگی و لیاقت ایرانیان در عرصه جهانی را مــورد توجه قرار داد 

و گفــت: ایرانیان با وجود تمام چالش هــا و محدودیت ها، همواره در عرصه های علمی، 

اقتصادی و ورزشــی در ســطح بین المللی خوش درخشــیده اند. دانش آمــوزان ایرانی 

در مناطــق محروم، رتبه های برتر المپیادها را کســب می کنند و مدیران و متخصصان 

ایرانی در کشــورهای دیگر جایگاه های برجسته ای را تصاحب کرده اند. این نشانه ای از 

شایستگی و لیاقت ایرانیان است.

پیام های امیدبخش به جامعه منتقل کنیم  
وی با اشاره به شرایط سخت اقتصادی و تأثیر آن بر روحیه مردم، گفت: یکی از وظایف 

روابط عمومی ها، انتقال پیام امید و ایجاد انگیزه در جامعه اســت. باید نشان دهیم که 

ظرفیت های بی نظیری در کشور وجود دارد و می توان با برنامه ریزی و مدیریت صحیح، 

این پتانسیل ها را به کار گرفت.

حســن زاده انتقادات و پیشنهادات سازنده را راهگشای بسیاری از چالش ها عنوان کرد 

و افزود: باید با استفاده از تجربیات یکدیگر، مسیری روشن برای آینده روابط عمومی و 

نقش آن در توسعه اقتصادی کشور ترسیم کنیم.

در مراســم گردهایی مدیــران روابط عمومی اتاق های سراسر کشــور، بعد از برگزاری 

مراســم افتتاحیه، پنل آسیب شناســی جریان ارتباطی اتاق های اســتانی؛ چالش ها و 

راهکارها برگزار شد.

در ایــن پنل تخصصی ضرورت ارزیابــی روابط عمومی ها برای درک جایگاه واقعی آنها، 

ایجاد بسترهایی برای تعامل روابط عمومی ها با هیات رئیسه اتاق ایران، لزوم ایجاد یک 

کمیته تخصصی از روابط عمومی ها با هدف انسجام بخشــی و هاهنگ سازی، حفظ 

ثبات در مدیریت روابط عمومی ها در اتاق ها و تشــکل ها، ایجاد صدای واحد در قالب 

تشریح و بیان دیدگاه های اعضای اتاق ها و حایت از روابط عمومی ها از سوی مدیران 

روابط عمومی اتاق های استانی مورد توجه قرار گرفت.

مشورت دهی و تصمیم سازی دو وظیفه اصلی روابط عمومی  
در ادامه نیا شــایان، مدیر روابط عمومی اتاق ایران تصریح کرد: ســعی داریم از همه 

فضاهای رسانه ای استفاده کنیم. هدف اتاق این است که سطح روابط و مناسبات خود 

را در جامعه گسترش دهد و از نگاه های نقادانه برای بزرگ شدن بهره ببرد.

وی ادامه داد: مشــورت دهی و تصمیم سازی دو وظیفه اصلی روابط عمومی است و اگر 

در این دو موضوع موفق عمل کنیم، می توانیم ادعا کنیم که یک روابط عمومی واقعی 

هســتیم. این دو محور سطح بلوغ روابط عمومی را نشان می دهد و رسیدن به این دو، 

چالش هویتی را از بین می برد.

مدیر روابط عمومی اتاق ایران بهره بردن از نیروی انسانی حرفه ای، ابزار و امکانات به روز 

را مورد توجه قرار داد و گفت: روابط عمومی را نباید مدیریت کرد، بلکه باید رهبری کرد. 

در واقع باید در میدان عمل بود تا اعتادها را به خود جلب و محتوای شــفاف، سالم و 

پاک را منتشر کرد.

شایان پیشنهاد داد: تدوین نظام مسایل استانی و آمایش سرزمین و هر گونه پروژه ای در 

این سطح را می توانیم بر اساس منفعت مردم و بدون سوگیری در اتاق های استانی دنبال 

کنیم. اتاق ها بهترین ظرفیت برای پیگیری این موضوعات هستند. از طرفی تهیه یک 

کتاب در پایان سال، درباره مجموعه اقدامات اتاق ها بر اساس یک الگو و مدل یکپارچه 

می تواند راهکار مناسبی باشد.

بر اســاس اظهارات وی برای افزایش تاب آوری در سطح جامعه و امیدپراکنی، رسانه ها 

ابزار خوبی در اختیار دارند. باید برای احیای اعتاد در کشور اراده کنیم. 

برگزاری کارگاه های آموزشی در گردهمایی مدیران روابط عمومی  
کارگاه تحول دیجیتال در ارتباطات و مدیریت اعضا؛ راهکارهای کارآمد برای انجمن ها 

و اتاق های اســتانی، برنامه بعدی روز اول این گردهایی بود. در این کارگاه آموزشــی 

علیرضا مقاری، مدیرعامل شرکت دانش بنیان ترنج دیتا، مستقر در پارک فناوری پردیس، 

درباره طراحی و بهینه سازی ارتباطات دیجیتال و بازاریابی و شبکه های اجتاعی برای 

انجمن ها و اتاق ها، صحبت کرد.

حمید حاتم طهرانی، مدرس کارگاه آموزشــی دیگری بود که با محوریت تولید محتوای 

اتوماتیک تمام شبکه های اجتاعی و وب سایت به صورت ۳۶0 درجه و آشنایی با ابزار 

کاربردی هوش مصنوعی در تولید محتوا، برگزار شد.

معرفی ابزارها در روابط عمومی دیجیتال نیز توسط امیرعلی صدردادرس، مدیر فناوری 

اطلاعات و ارتباطات اتاق ایران انجام شد. او در این بخش به معرفی ابزارها برای رصد و 

پایش، سئو، گزارش گیری از سایت و شبکه های اجتاعی، پرداخت.

نشست با هادی اسکندری، مدیرعامل و محسن فرجادی، معاون استان های هلدینگ 

برسا )آخرین خبر( نیز بخش دیگری از این گردهایی بود.

روز اول گردهایی مدیران روابط عمومی اتاق های استانی با بازدید از تحریریه روزنامه 

دنیــای اقتصاد به پایــان رســید. در روز دوم)نوزدهم دی مــاه( نیز هایش تخصصی 

تشریفات برگزارشده و سپس دیدار با سردبیران اقتصادی خبرگزاری های معتبر کشور  

صورت گرفت.

اقتصاد  و رسانه
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دیدار رئیس واعضــای هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی قزوین با خانم خمســه  مشاوروزیر 

جهادکشاورزی 

نشست مشترک عبدیان رئیس اتاق بازرگانی قزوین با فاطمه خمسه مشاور وزیر و 

مدیرکل دفتر هاهنگی امور استان های وزارت جهادکشاورزی برگزارشد.

دراین جلســه که باحضور اله وردی ها و منصف از اعضای هیات نمایندگان اتاق 

قزویــن، جعفــری مدیرعامل شرکت البرز بهســم و همچنیــن مصطفی جعفری 

مشاوررسانه ای اتاق قزوین تشکیل شد.

 عبدیان اظهارداشت:خرســندیم از این که یک بانوی توانمند که از سابقه ریاست 

ســازمان جهاد کشاورزی در اســتان قزوین نیز برخوردار است در مسند و جایگاه  

ملی قرار گرفته و  مسئولیت پیگیری و هاهنگی و رسیدگی به امور و فعالیت های 

ســازمان های کل کشــور را عهده دار شده اســت و قطعا تجربه درخشان شا در 

قزوین در راهبری این وظیفه بسیار موثر خواهد بود. 

در ادامه خانم خمسه با اشاره به ظرفیت های بی نظیر بخش کشاورزی در استان 

قزویــن گفت: وجود کشــاورزان و بهره برداران پیشرو،  صنایــع تبدیلی و فرآوری، 

بازرگانان خبره و موقعیت اســتراتژیک این استان، بهره برداری کارآمد و مناسب از 

این پتانسیل ها یک  ضرورت اجتناب ناپذیر است که تعامل مسئولین و بهره برداران 

بخش کشاورزی با اتاق بازرگانی قزوین می تواند آن را  تسریع و  تسهیل نماید. 

در این نشســت ضمن تشریح مشــکلات  سرمایه گــذاران صنایع مرتبط با بخش 

کشاورزی و  چالش ها ی موجود، موانع سرمایه گذاری در این بخش و راهکارهای 

پیشنهادی  آن مورد بررسی قرار گرفت.

بررسی آخرین وضعیت احداث پست های برق 
در  شهرک های صنعتی استان

نشســت کمیســیون صنعت  و معدن اتاق بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزی 

اســتان قزوین با هدف بررســی آخرین وضعیت احداث پست های برق در شهرک 

های صنعتی اســتان روز سه شنبه /2 بهمن ماه140۳/ در سالن سرا  بازرگان  به  

ریاســت  احســان بابایی عضو هیات نمایندگان پارلمان بخش خصوصی استان 

برگزار شد.

در این نشســت بابایی رئیس کمیســیون صنعت  و معدن  اتــاق بازرگانی قزوین 

درخصوص چگونگی احداث پســت  ســیار  برق در شــهرک های صنعتی استان 

گفت:  احداث پســت سیار شهرک صنعتی در کاســپین۶۳کیلووات، در شهرک 

صنعتی آراســنج۶۳کیلووات، افزایش ظرفیت پســت ۶۳کیلوولت آبیک،  افزایش 

ظرفیت پست ۶۳کیلوولت شهرک صنعتی لیا و احداث پست سیار شهرک صنعتی 

درحیدریه ۶۳کیلوولت، مدنظر قرارگرفته است.

احمــدی،  معاون برنامه ریزی شرکت توزیع نیروی برق  اســتان  قزوین هم اظهار 

داشــت: پست سیار برق در شهرک صنعتی آراســنج در مرحله نصب ترانس بوده 

که بهزودی به بهره برداری خواهد رســید و با احداث این پست های برق، مشکلی 

در خصــوص تامین بــرق برای سرمایه گــذاران جدیدی که در فازهــای بعدی در 

این شــهرک ها مستقر می شــوند وجود نخواهد داشت. وی افزود: سال آینده نیز 

پســت های برق جهت افزایش میــزان ظرفیت و تامین برق واحدهــای تولیدی و 

صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی لیا، کاسپین 2 ) آبیک و حیدریه( با ظرفیت 

تولید برق 7۵ مگاوات و با سرمایه گذاری یک هزار و 400 میلیارد ریال تکمیل و به 

بهره برداری خواهد رسید.

درادامه برخورداری مدیر فنی شهرک کاسپین هم بیان داشت: دو پست برق  سیار 

در شــهرک های صنعتی کاســپین و آراســنج آماده بهره برداری و اتصال به شبکه 

توزیع برق اســت و درخصوص مراحل احداث پســت برق سیار در شهرک صنعتی 

کاســپین نیز با پیگیری های صورت گرفته و حایت های دســتگاه های ذیربط به 

ویژه اســتانداری، ســازمان برنامه و بودجه، برق منطقهای زنجــان و شرکت توزیع 

نیروی برق تکمیل و افزایش ظرفیت زیرساخت های برق مورد نیاز صنایع با اولویت 

اراضی واگذار شده و با ظرفیت ۵0 مگاوات در شهرک های صنعتی کاسپین که به 

بهرهبرداری رسیده و در مرحله اتصال از پست برق به شبکه توزیع است.

در این جلسه مقرر شــد؛ از سوی اتاق بازرگانی قزوین با شرکت توزیع نیروی برق 

اســتان قزوین درخصوص اعلام میزان مــصرف واقعی کنتور معمولی  و همچنین 

کنتور هوشمند مکاتباتی صورت پذیرد و نتیجه نهایی آن به این اتاق اعلام گردد.

آهنگریان عضو هیات رئیســه اتاق بازرگانی ، احمــدی معاون برنامه ریزی شرکت 

توزیع نیروی برق استان قزوین، ســمیرا برومند دبیراجرایی اتاق بازرگانی قزوین، 

نایب رئیس و اعضای این کمیسیون تخصصی اتاق، مدیران شهرک های صنعتی، 

دســتگاه های دولتی مرتبط و فعالان صنعت اســتان قزوین از افراد حاضر در این 

جلسه بودند.

دیدارها
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هنــگ کنگ همواره به جذب اســتعدادهای خارجی ادامه می دهد. ســاکنان خارجی 

تقریبا10ًدرصد از جمعیت 7.۵میلیونی هنگ کنگ را تشکیل می دهند و مهاجران عمدتاً 

در صنایعی مانند بانکداری و امور مالی مشغول به کار هستند.

هنگ کنگ یک مقصد کلیدی برای مشاغل فعال در صنعت مالی است. از مزیت های 

اصلی کار در هنگ کنگ، چارچوب قانونی قوی آن همچنین زیرســاخت های مجهز و 

متناسب با معیارهای بین المللی، حمل و نقل عمومی خوب و فرودگاهی متصل به مهم 

ترین شهرهای جهان می  باشد .

همچنین  تنوع نیروی کار در هنگ کنگ، متشکل از افراد بومی و مهاجران می باشد که 

نسبت به شهرهای دیگر جهان مکان مناسبی برای فعالیت های مالی و سرمایه گذاری 

می باشــد. ترکیه، ایران و مراکش برای ایفای نقش پررنگ تر در منطقه ساحل صحرای 

آفریقا با هم رقابت می کنند

پس از عقب نشــینی اجباری فرانسه، قدرت استعاری ســابق، از منطقه ناآرام ساحل 

صحــرای آفریقا، ترکیه، ایران و مراکش در تلاش برای کســب نقش اقتصادی و نظامی 

بزرگ تر در این منطقه از آفریقا هستند.

تجهیزات نظامی ترکیه و پروژه های توســعه و زیرساختی مراکش و ایران برای رژیم های 

نظامی این منطقه که با کمبود نقدینگی و تندروی های گروه های جهادی دست و پنجه 

نرم می کنند، وسوســه کننده است . مالی، بورکینافاســو و نیجر از سال 2020 به بعد و 

در بهبوحه شورش خونین جنبش های جهادی ، کودتا را تجربه کرده اند.حاکان نظامی 

آن ها از آن زمان به بعد از بلوک گسترده تر آفریقای غربی خارج شده و یک پیان دفاعی 

مشترک برای مبارزه با جهادی ها ایجاد کرده اند.

نیروهای فرانسوی که بیش از یک دهه در سراسر منطقه ساحل مستقر بودند، از تحویل 

تجهیزات نظامی بــه ارتش هایی که متهم به ارتکاب آزار و اذیت غیرنظامیان هســتند، 

خودداری کرده اند.

فرانســه پس از کودتاها مجبور شــد در سال 2022 از مالی و در سال گذشته از نیجر و 

بورکینافاسو خارج شود، چرا که روابط به شدت رو به وخامت گذاشت و دخالت نظامی 

روسیه در حال افزایش بود.

از ســوی دیگر، آنکارا در حال فروش پهپادهای جنگی ســنگین و توســعه یک کریدور 

فراصحرایی از خلیج گینه تا الجزایر است.

طبق مطالعه ای از موسسه هلندی روابط بین الملل، "یک کارآفرین بورکینافاسویی که 

روی تقویت روابط بورکینافاسو-ترکیه کار می کند، اشاره کرد که دولت ترکیه در بازدیدهای 

تجــاری از سرمایه گذاران حایت می کند و همچنین پــس از سرمایه گذاری در آفریقا، 

معافیت های مالیاتی ارایه می دهد".

ایــن مطالعــه افزود: "ترکیه با معرفی خود به عنوان یک شریــک قابل اعتاد، به دنبال 

افزایش شهرت و اعتبار در خارج از کشور و در نهایت نفوذ در کشورهایی با تاریخ، فرهنگ 

و مذهب مشترک است."

فردریکو دونلی، دانشمند علوم سیاسی که کتابی درباره نفوذ ترکیه در آفریقا نوشته است، 

گفت در حالی که مسکو خود را به عنوان متحد اصلی رژیم های نظامی در ساحل تثبیت 

می کند، ترکیه سیاستی "فرصت طلبانه" را در پیش می گیرد که "سعی می کند خود را به 

عنوان جایگزینی برای اروپاییان و روسیه معرفی کند."

ترکیه در منطقه ساحل با توسعه اقتصادی مراکش و اخیراً پروژه های برنامه ریزی شهری 

ایران روبروست.

مراکش در ماه سپتامبر اعلام کرد که آماده است "زیرساخت های جاده ای، بندری و ریلی" 

خود را برای کشورهای محصور در خشکی مالی، بورکینافاسو، نیجر و چاد در دسترس 

قرار دهد.

محمد ششم، پادشاه مراکش خواستار کمک به کشورهای منطقه ساحل برای دسترسی 

به اقیانوس اطلس شد و خاطرنشان کرد که این امر "به ارتقای زیرساخت ها در کشورهای 

منطقه ســاحل و اتصال آن ها به شــبکه های حمل ونقل و ارتباطات موجود در منطقه 

بستگی دارد."

یک منبع دولتی در نیجر گفت که این کشور از زمان استقلال و به ویژه در زمینه توسعه 

اقتصادی "روابط عالی با مراکش" داشته است. ایران در عین حال قراردادهای همکاری 

متعددی را با بورکینافاسو در زمینه انرژی، شهرسازی، آموزش عالی و ساخت وساز امضا 

کرده است. تهران در اواخر ژانویه از ایجاد دو دانشگاه در مالی خبر داد و توافقنامه های 

همکاری متعددی را امضا کرد. ایران در اواخر ســال گذشته چندین توافق همکاری با 

بورکینافاسو در زمینه انرژی، شهرسازی، ساخت وساز و آموزش عالی امضا کرد.

تیری کوویل، اقتصاددان و متخصص ایران در موسسه مطالعات بین المللی و راهبردی 

فرانسه )IRIS( می گوید سیاست ایران در آفریقا با "زبان انقلابی و منطق جهان سومی و 

ضد استعاری« همراه است که برای کشورهای مستعمره سابق جذابیت دارد.

ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور ایران که ســال گذشته به آفریقا ســفر کرد،"از مقاومت 

کشورهای آفریقایی در برابر استعار به عنوان نماد بیداری و هوشیاری آن ها تمجید کرد."

بــا این حال، کوویل هشــدار می دهد که "ایرانی ها ده هــا توافقنامه امضا می کنند اما 

هیچ کــدام عملی نمی شــوند." او می گویــد: »آن ها بودجه لازم برای پشــتیبانی از این 

توافقنامه ها را ندارند و نمی توانند رقیب جدی برای ترکیه باشند."

آژانــس بین المللی انرژی اتمی می گوید ایران غنی ســازی اورانیوم خود را به ۶0 درصد 

افزایش داده است. با توجه به این موضوع، ایران ممکن است در نهایت به دنبال ذخایر 

عظیم اورانیوم نیجر باشــد که تاکنون توســط شرکت فرانسوی اورانو استخراج می شده 

است. یک مقام دولتی در نیجر گفت: "این منابع ماست و می توانیم آن ها را به هر کسی 

که بخواهیم بفروشیم."

واحد امور بین الملل اتاق بازرگانی قزوین

قزوین و جهان

مزایای متنوع و مفید هنگ کنگ برای 
انجام فعالیت های اقتصادی 
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بازشناسایی قـزوین

یکی از دیدنی های قزوین حام صفا یا حاج محمد رحیم و این اواخر حاج محرم است. 

قبل از این که خیابان مولوی وجود داشته باشد، در حام مردانه کنار رودخانه بازار و وسط 

بازارچه ای به نام حاج محمد رحیم باز می شد.

در شهر قزوین 2۵ باب حام قدیمی بر جا مانده از دوره صفوی و قاجار، دیده می شود. 

برخی از این حام ها، هنوز به کاربری اصلی شــان ادامه می دهند. یکی از این حام 

هــا، حام صفا )حام حاج محمد رحیم( اســت. حام حاج محمد رحیم در بین مردم 

به حام صفا و همچنین حام حاج محرم) نام یکی از بهره برداران سالیان متادی آن( 

مشهور است. 

حام حاج محمدرحیم قزوین در خیابان مولوی نرسیده به خیابان شهید منتظری واقع 

است. 

حام صفا )حام حاج محمد رحیم( که به شاره 111۹در فهرست آثار ملی ثبت شده 

است. تنها حام دوقلوی بازمانده از دوره ی قاجار در شهر قزوین  است. حام حاج محمد 

رحیم در بافت قاجاری شــهر در محله خندقبار قرار گرفته و نام آن در سرشــاری سال 

12۹۹ق، که در زمان حکومت شاهزاده ملک آرا در قزوین انجام شده، آمده است.

تاریخچه ســاخت حام صفا )حام حاج محمد رحیم( به ســال 1222 شمسی برمی 

گردد.خاندان امينی از جمله تجار معتبری بودند که در دوره قاجار در شهر قزوین سکونت 

داشته اند. نیای خاندان امیني حاج عبدالله تبریزی در زمان فتحعلی شاه به همراه پنج 

پسر خود به قزوین آمد. پسر دوم حاج عبدالله؛ حاج محمدحسن، مردی وارسته و درویش 

مسلک و در عین حال ثروتمند بود. وی که به برادر بزرگترش ارادتی خاص داشت؛ بانی 

حام دوقلوی حاج محمدرحیم است.حاج محمد حسن به علت ارادت به برادرش نام او 

را بر حام گذارد.درگذر زمان این حام به نام حام حاج محمدرحیم شناخته می شود. 

امروزه حام صفا یکی از اماکن تاریخی قزوین محسوب می شود.

 مساحت حام های دوقلوی حاج محمدرحیم که به استناد من کتیبه اش به نام صفا 

نیز شهرت یافت. در حال حاضر حدود 1000مترمربع و مشتمل بر دو حام است : یکی 

کوچک تر و دیگری بزرگ تر. حام کوچک تر زنانه و حام بزرگ تر مردانه.

ورودی اصلی حام مردانه در روند نوسازی ها و خیابان کشی های دوره پهلوی تخریب 

شده است. ورودی فعلی درگاهی مستطیل شکل است. دربی قدیمی و چوبی و دارای 

کلون در آن تعبیه شــده است. بخشی از تزیینات کاشی کاری، نقش دو سرباز قاجاری 

است که روی سنگ حجاری شده اند و کتیبه بنا را که بر روی سنگ مرمر حجاری شده 

در ورودی جدید نصب کرده اند. نقش سربازها در طرفین ورودی حام صفا )حام حاج 

محمد رحیم( و تزیینات کاشی کاری و کتیبه که به خط نستعلیق و بر روی سنگ مرمر 

جاری شده، بر فراز سردر قرار دارد.

 از درگاه ورودی حام صفا )حام حاج محمد رحیم( با فرود از پلکانی به ارتفاع تقریبی ۵ 

متر و با یک چرخش۹0درجه از کف پیاده رو خیابان مولوی به سربینه می رسیم. سربینه 

فضایی هشت وجهی است که حوضی هشت ضلعی در وسط آن دیده می شود.

پیرامون این حوض چهار سنگاب که بر دوش شیری سنگی قرار داشته، نصب شده بوده 

است. از چهار سنگاب مذکور دوتای آن باقی مانده است. 

یکی از این ســنگاب ها در حام موجود است که سر شیرهایش را سارقان به تصور این 

که گنجی در میان این شیرهای سنگی پنهان است، شکسته اند. سنگاب دیگر با یک 

مجسمه شیر آن در موزه قزوین نگهداری می شود.

کف داخل حام صفا )حام حاج محمد رحیم( با ســنگ مرمر قدیمی مفروش اســت. 

سقف بینه گنبدی و بر روی هشت ستون از سنگ مرمر استوار است. گریو گنبد و نیز طاق 

های پیرامون سربینه دارای تزیینات کاربندی است. تأمین روشنایی حام صفا )حام 

حاج محمد رحیم( در بینه و گرمخانه از طریق نورگیرهایی بوده که در سقف بینه و گرمخانه 

تعبیه شده است.

اکنون در ســقف گرمخانه حام مردانه قطعه ای از این ســنگها موجود است. ولی سایر 
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گرمابه صفا
حمام حاج محمد رحیم؛ حمام  حاج محرم  

نورگیرها در حال حاضر با شیشه و آهن پوشیده شده اند. چال حوض حام، که دسترسی 

به آن از سربینه مقدور اســت. فضایی مستطیل شکل اســت که سقف آن بر روی چهار 

ستون سنگی استوار است. 

حام زنانه کمتر آسیب دیده است. ورودی ایوان مانند حام زنانه حاج محمدرحیم )حام 

صفا( به رســم حــام های دوقلوی قدیمی ایران، برای اینکــه زنان کمتر در معرض دید 

نامحرمان باشند. به همین دلیل در معابر کم رفت و آمدتر ساخته می شد. این حام در 

کوچه تقوی واقع است. ورودی حام صفا )حام حاج محمد رحیم( قدیمی و ایوان مانند 

است. دری چوبی و دارای کلون نیز درآن کار گذاشته اند. هشتی ورودی به شکل هشت 

وجهی است و در دیوارهای پیرامونش تعدادی طاق نما و طاقچه دیده می شود. پوشش 

ســقف هشتی گنبدی است و آن را به شیوه چهارترک بنا کرده اند. کف هشتی در حال 

حاضر موزاییک است، ولی کفپوش قدیمی آن نوعی سنگ سیاه رنگ بوده که در اصطلاح 

قزوینی به آن ابر می گفته اند و از سنگ مرمر بسیار ارزان تر بوده است.

سربینه هر دو حام صفا )حام حاج محمد رحیم( دارای تزیینات نقاشــی روی آهک، 

شامل نقوش گیاهی، حیوانی و انسانی بوده است. به گفته کهنسالان محلی، نقاشی های 

سربینه داستان های شاهنامه را به تصویر کشیده بودند.

تون در ضلع جنوبی حام صفا )حام حاج محمد رحیم( و در پشت خزینه های هر دو 

حام واقع اســت، به گونه ای که آب هر دو خزینه را گرم می کرده اســت. علاوه بر چال 

حوض، حام دارای آب انبارهایی برای ذخیره آب نیز بوده است که هرگاه نوبت آب حام 

بوده، از آب پر می شده اند. یکی از این آب انبارها در جوار هشتی حام زنانه قرار دارد. 

استفاده از آب قنوات برای مصرف حام ها از دیرباز در قزوین مرسوم بوده و آب مصرفی 

حام صفا )حام حاج محمد رحیم( نیز همچون سایر حام ها شهر قزوین از قنوات شهر 

تأمین می شده است.

جایگاه حمام صفا )حمام حاج محمد رحیم( در دوره  قاجار  
حام حاج محمدرحیم جایگاه ویژه ای در میان حام های عمومی شهر قزوین در دوره 

قاجار داشــته است. کمتر کســی از رجل و دولت مردان دوره قاجار است که گذارش به 

قزوین افتاده باشــد و به این حام نرفته و درباره آن مطلبی ننوشــته باشد. از  ارکلی بن 

سهراب گرجی در سفرنامه خود درسال 12۶۶ق و به هنگام مراجعت از تبریز و توقف در 

قزوین  گرفته تا سفرنامه ناصرالدین شاه قاجار - سفر به قزوین روز سه شنبه نوزده صفر که 

می توان برای نمونه دراین زمینه اشاره کرد.

»کفش های میرزا نوروز« فیلم کمدی دهه 1۳۶0خورشیدی با صحنه هایی ازاین حام 

تکمیل شد. در اواخر دهه 1۳۹0 این حام به رستوران سنتی تبدیل و سپس تعطیل شد 

و هم اینک، خاموش و مغموم، شاهد تغییر شتابناک فضاهای شهری در قزوین است.




